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slovo předsedy Mikroregionu Frýdlantsko-Beskydy

Vážení spoluobčané, milí čtenáři zpravodaje,
příchod měsíce září zcela jasně ukazuje na konec prázdnin 

a začátek nového školního roku. Věřím, že se vám i našim ško-
lákům alespoň částečně splnily prázdninové sny a užili jste si 
zaslouženou dovolenou. Ať už jste navštívili zajímavá místa v tu-
zemsku či v cizině nebo jste jen relaxovali doma v Beskydech, 
jistě jste načerpali dostatek energie do další práce. Letošní škol-
ní rok začíná v pondělí datem 4. září a patří hlavně dětem, které 
poprvé usedají do školních lavic. Nejen pro ně, ale i pro celou rodinu přináší začátek 
povinné školní docházky velkou změnu. Pokaždé, když vítám prvňáčky, vidím v jejich 
tvářích radost, nervozitu, odhodlání i smutek, ale to vše k prvnímu školnímu dni pat-
ří. Dovolím si tak všem prvňáčkům popřát krásný první den ve své škole a ať si užijí 
spoustu zábavy a navážou nová přátelství. Rodičům přeji hlavně hodně pevných nervů 
a klidu do náročných prvních měsíců. Období letních prázdnin je tradičně ve všech 
školách obdobím stavebních úprav, malování, úklidu apod. Jistě tomu tak bylo i v ob-
cích našeho mikroregionu a věřím, že všechny tyto pozitivní změny oceníte. U nás 
ve městě se můžeme těšit na obnovený plnohodnotný provoz školní jídelny (výběr ze 
tří jídel), opravenou část střechy a kompletní rekonstrukci topení ve škole na náměstí 
TGM a také na vyměněná okna a změny ve výdejně jídel a v topení v základní škole 
na ulici Komenského. Zároveň započne celková rekonstrukce mateřské školy v Lubně, 
na kterou se moc těším. 

V měsíci září rozhodně nekončí letní zábava, ale i v tomto čase se můžete těšit 
na několik velmi zajímavých akcí, na které bych vás rád pozval. V sobotu 9. září pro-
běhne na Pržně tradiční vinobraní na nádvoří Občanského centra. V tento den můžete 
navštívit i Den obce Metylovice, který proběhne v areálu fotbalového hřiště, anebo se 
přidat k otužilcům, kteří na splavu u plážových kurtů ve Frýdlantě zahajují další sezónu 
otužileckého plavání. V sobotu 16. září proběhnou u nás ve městě tradiční Burčákové 
slavnosti, kde budete moci ochutnat tento úžasný nápoj od několika vinařů a poslech-
nout si něco více o jeho výrobě. Ze sportovních akcí není třeba představovat Beskyd-
skou sedmičku se startem v pátek 1. září v Třinci a trasou dlouhou více než 100 kilome-
trů s cílem ve Frenštátě pod Radhoštěm. Před burčákovými slavnostmi si můžete dát 
do těla také při závodu Geroy, který proběhne ve Frýdlantě se startem v areálu letního 
koupaliště. Jedná se o extrémní překážkový závod, který prověří vaše síly a vytrvalost.

At se již rozhodnete trávit svůj volný čas jakkoliv, přeji vám, abyste si užili poslední 
krásné letní dny a budu se těšit, že se na některé z akcí potkáme.

� Zdraví�vás�David�Pavliska,�místostarosta�Frýdlantu�nad�Ostravicí�
� a�předseda�Mikroregionu�Frýdlantsko-Beskydy

BESKYDY – V srpnu proběhly v rámci 
programu V Beskydech to žije tři kulturně-
-společenské akce, které se všem organizá-
torům velmi podařily.

První� akce� s� názvem� Kolo-běh� Frý-
dlantskem� v� Beskydech� se� konala� 5.�
srpna.

Přes neustálá varování před vydatnými 
dešti se první srpnovou sobotu na 6. roční-
ku Kolo-běhu Frýdlantskem v Beskydech 
shromáždilo téměř 40 závodníků. Měli na vý-
běr šest soutěží. První v podstatě relaxační 
soutěž, spočívající v pouhé projížďce nebo 
procházce po trati bez ohledu na čas, vy-
hrál losováním účastník z Prahy. Vítězem 
další soutěže se stal závodník, který nalezl 
na 27km trati všech pět pokladů i s jednotli-
vými díly tajenky uloženými v náhodném po-
řadí a složil pak z těchto dílů celou tajenku. 
Úplná tajenka zněla: „Pravda je jen jedna, 
proto ji nemůžeme mít každý.” A toto moudro 
vyslovil herec a komik Vlasta Burian. V sou-
těži na rychlost zdolal vítěz 27km trať v čase 
2 hodiny 40 minut, přičemž musel současně 

povinně vytvořit své selfíčko u pěti objízd-
ných bodů poblíž pokladů. Vítěz silácké sou-
těže (spočívající ve zvednutí 5x za sebou co 
nejtěžší váhy činky na posilovací lavičce) mu-
sel být rozhodnut losem, neboť hned dva zá-
vodníci zvedli současně nejvyšší váhu 65 kg. 

Část závodníků, která dorazila do cíle 
dříve, se také zúčastnila soutěže s názvem 
Nejvšestrannější hráč, ve které bylo úkolem 
získat co nejvíce bodů ve čtyřboji: hod se-
kyrkou, střelba z luku, házení šipkou a hod 
míčkem na terč. Napínavá a současně na-
máhavá byla poslední soutěž v jízdě na rikši 
(čtyřkole), probíhající na písčitém, asi 300m 
okruhu určeném pro trénink koní, kde se 
závodníci v dojezdových časech lišili jen 
o desetiny sekundy. K úspěchu akce přes 
zlobivé počasí přispěla zejména optimistická 
nálada všech soutěžících. Poděkování určitě 
patří partnerům závodu – MěÚ Frýdlant n. 
O., OÚ Ostravice a OÚ Pstruží za finanční 
podporu a rovněž OÚ Čeladná a OÚ Ma-
lenovice za upomínkové předměty a také 
managementu areálu YDYKSEB za materi-

ální zabezpečení. Akce se konala za finanční 
podpory MAS Frýdlantsko-Beskydy a Mikro-
regionu Frýdlantsko-Beskydy, kterým rovněž 
děkujeme za podporu.

Rybářský�den�v�Kunčicích�pod�Ondřej-
níkem�se�konal�také�5.�srpna.�

Jednalo se o tradiční setkání obyvatel 
s rybářskou soutěží dětí a dospělých. Celý 
den se také podávalo občerstvení z rybích 
a uzených specialit. Hlavní myšlenkou této 
akce bylo prezentovat činnost tohoto spolku, 
oslovit mládež nad 16 let a uspořádat pose-
zení pro širokou veřejnost. Rybářský spolek 
pomáhá odstraňovat předsudky v soused-
ských vztazích. Přípravy této akce jsou záro-
veň mezigeneračním dialogem osob různých 
věkových kategorií, ochotných se aktivně 
zapojit do společné práce ve prospěch veřej-
ného prostoru. 

Starohamerský�kotlík�a�Starohamerský�
drvař�se�konal�12.�srpna.

Tato akce je spojena s vařením guláše 
a se soutěží v dřevorubeckých disciplínách. 
Do soutěže guláše bylo přihlášeno 14 týmů 

Vydařené akce programu V Beskydech to žije

BESKYDY – Ve čtvrtek 28. září v den stát-
ního svátku proběhne nejrozsáhlejší úklidová 
akce v Beskydech s názvem Poděkuj horám. 
Připojit se a symbolicky poděkovat horám 
mohou všichni zájemci na čtyřech stanoviš-
tích. K dispozici tam budou mít pytle, rukavi-
ce a malé občerstvení. Díky podpoře Heim-
staden a ve spolupráci s Biskupskými lesy 
proběhne letos v rámci této akce také zcela 
poprvé sázení stromů.

Akce Poděkuj horám navazuje na aktivity 
spolku Čisté Beskydy, které probíhají od roku 

2015. Skupina běžců tehdy začala spontánně 
uklízet Beskydy, postupně se pak k nim při-
dávali další dobrovolníci. O čtyři roky později 
se do akce Poděkuj horám zapojilo již téměř 
pět tisíc lidí. 

Letos, 28. září v den volna na svatého 
Václava, se mohou opět všichni zájemci od 9 
do 15 hodin vydat na jedno ze čtyř stanovišť, 
kde budou mít zdarma k dispozici pytle a ru-
kavice. Na označených stáncích na Čeladné 
u kaple Cyrilka, na Ostravici u areálu Na Pile, 
na Ondřejnické ulici ve Frýdlantě nad Ostravi-

cí a u Roubenky Ondřejníček dostanou také 
malé občerstvení. 

„Bohužel i přes velkou snahu a osvětu 
v uplynulých letech si mnoho lidí stále plete 
naše milované beskydské lesy se skládkou 
odpadu. Proto považuji za důležité, aby akce 
Poděkuj horám probíhala i nadále a dobrovol-
níci tak ukázali, že jim není lhostejné chování 
části lidí, kteří znečišťují hory,“ uvedl generální 
ředitel Heimstaden Jan Rafaj a dodal: „Sou-
časně chceme dát prostor všem, kterým není 
lhostejná budoucnost planety a její postupné 
oteplování. Proto ve spolupráci s Biskupskými 
lesy umožníme dobrovolníkům ve stejný den 
vysadit v Beskydech svůj kousek lesa.“

Právě sázení stromů je jednou z novinek 
akce Poděkuj horám, kterou chtějí pořada-
telé oslovit především rodiny s dětmi a mla-
dou generaci. Sázení proběhne na Podolán-
kách a od stanoviště u kaple Cyrilka je bude 
na místo odvážet kyvadlová doprava. Jan Ra-
faj k tomu doplnil: „Jednak se jedná o postup-
nou obnovu lesa, současně však každý nový 
strom pohlcuje část oxidu uhličitého, který 
denně produkujeme, a přispíváme tak k otep-
lování planety. Věříme, že se najde spousta 
lidí, kteří budou chtít sobě nebo svým dětem 
vysadit stromy. Každý Čech totiž potřebuje 
k pohlcení vlastní produkce CO2 přibližně 440 
stromů, aktuálně na jednoho obyvatele Česka 
připadá jen 190 stromů.“ 

Dobrovolníci 28. září poděkují horám

MIKROREGION – Po prázdninové pauze 
se opět vrací semináře pro podnikatele a zá-
jemce z 13 obcí mikroregionu. Ten nejbližší se 
uskuteční již ve středu 13. září od 17.30 hodin 
v Kulturním centru ve Frýdlantě nad Ostravicí 
a probírat se bude marketingový plán pro nad-
cházející vánoční sezónu. 

V teoretické části si účastníci definují své 
cíle a určí si obsah, který budou v nadchá-
zejících týdnech sdílet se svými zákazníky. 
Podívají se také na nástroje, které při tvor-
bě marketingu šetří čas. V praktické části 
si účastníci vytvoří vlastní obsahový plán 
a v rámci skupinové práce si dají vzájem-
ně zpětnou vazbu. Lektorkami semináře 
budou Kamila Smutná, která má na starosti 
organizaci Akademie pro podnikatele z Bes-
kyd, a Sabina Vítková, která spoluzaložila 
marketingovou agenturu Párek v marketin-

gu. Seminář je díky podpoře Mikroregionu 
Frýdlantsko-Beskydy pro účastníky zdarma, 

vzhledem k omezené kapacitě je nutná re-
gistrace na www.progresko.cz.

Podnikatelé si na semináři připraví 
marketingový plán na letošní Vánoce

ze Starých Hamer, Bílé, Ostravice a blízkého 
okolí. Do soutěže o nejlepšího dřevorubce se 
přihlásilo pět soutěžících ze Starých Hamer, 
Bílé a okolí. Soutěžilo se v těchto disciplí-
nách: rozborka a sborka pily, řez na vodo-
rovné ploše, kombinace horního a spodního 
řezu, odvětvování a přesekávání kulatiny. 
Nejlepší čas měl Jan Kubačák ze Starých 

Hamer. Dále se vyhodnocovaly soutěžní 
guláše. Nejlepší guláš měl tým Kraťas ze 
Starých Hamer. Hosté mohli kormě soutěží 
zhlédnout i vystavenou lesnickou a země-
dělskou techniku a také hasičská vozidla. 
Všem vítězům gratulujeme a děkujeme SDH 
Staré Hamry za originální akci, která přispívá 
k podpoře tradičních řemesel v Beskydech.
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slovo starostky

Vážení spoluobčané!
S končícími prázdninami se ocitáme v další etapě kalendářního 

roku. Měsíc září je spojen s návratem dětí do škol. Naše zařízení 
opět ožijí dětským štěbetáním a zvuk školního zvonku oznámí za-
čátek výuky. I když si to mnozí nechtějí přiznat, po dvou měsících 
volna se takřka všechny děti těší na své spolužáky i vyučující. Naši 
školáci opět usednou do školních lavic a město ožije pravidelnými 
aktivitami spolků, které během prázdnin probíhaly v jiném režimu. 
Připravovaný zářijový Veletrh kroužků představí možnosti, jak naše děti mohou smysluplně 
trávit volný čas, a nabídne jim množství činností, kterými se mohou nad rámec školních 
povinností zabývat a čemu se věnovat. A je opravdu z čeho vybírat! V sále kulturního centra 
se představí zástupci kulturních i sportovních spolků a organizací, které působí ve městě 
i na školách. Důkazem toho, že máme talentované děti, je fakt, že kromě vynikajících stu-
dijních výsledků dosahují i významných úspěchů v různých školních i zájmových soutěžích 
a olympiádách na úrovni kraje, republiky i v mezinárodním měřítku. Každoročně se o tom pře-
svědčuji v závěru školního roku, kdy oceňuji nejúspěšnější žáky a studenty našich škol, kteří 
dosáhli výjimečných úspěchů v oblasti sportu, vědy nebo kultury. Vždy jsem mile překvapena 
a potěšena množstvím nominovaných a pestrostí jejich aktivit. Ráda bych touto cestou ještě 
jednou pogratulovala žákům samotným, ale také poděkovala rodičům, pedagogům, vedou-
cím kroužků a všem, kteří se našim dětem věnují a podporují je.

Jsem přesvědčena, že se nám právě na školách podařilo udržet kontinuitu důležitých 
projektů, ať už jde o rozvoj a modernizaci škol, kvalitu výuky či péči o děti od útlého věku. 
V čele našich škol stojí schopní ředitelé, kteří pracují s vynikajícími týmy pedagogů a vytvářejí 
příjemné klima pro vzdělávání i výchovu našich dětí. Školy jsou za poslední roky velmi dobře 
vybaveny. Realizace významnějších akcí stavebního charakteru se v rámci možností konají 
pokud možno v letním období, které je mnohdy téměř stejně rušné jako běžný školní rok. 
V každém z našich školských zařízení v létě probíhaly drobné či náročnější opravy. Z těch 
hlavních si dovolím uvést tyto: dvouměsíční volno jsme v ZŠ na náměstí T. G. Masaryka vyu-
žili na opravu ústředního topení a části kanalizace a rekonstruovaná školní kuchyně a jídelna 
je již připravena na své strávníky. V ZŠ na ul. Komenského došlo k úpravě zpevněných ploch 
s následnou výsadbou stromů a péčí o zeleň, pokračovalo se s výměnou oken a parapetů 
v chodbách ve vnitrobloku a přistoupilo se k technickým změnám ve výdejně stravy.

Nejvýraznějším a nejnákladnějším projektem je rekonstrukce mateřské školy v Lubně, 
s níž začínáme právě v těchto dnech.

Milí spoluobčané, i v září je pro vás připravena řada kulturních a společenských akcí. 
Určitě si nenechte ujít Burčákové slavnosti, vernisáž výstavy obrazů malíře a grafika Ferdiše 
Duši, návštěvu kina či divadelního představení v Kulturním centru nebo různých sportovních 
utkání. 

Přeji vám příjemný, sluncem prohřátý první podzimní měsíc. 
Dětem, včetně našich prvňáčků, přeji úspěšný vstup do nového školního roku, plného 

nových kamarádů a zážitků, a pedagogům radost z jejich práce.
Ať se vám všem daří!
� S�úctou�Helena�Pešatová,�starostka�Frýdlantu�nad�Ostravicí

VŠB – TU Ostrava, Ekonomická fakulta a Hornicko-geologická fakulta 

ve spolupráci Kulturním centrem Frýdlant nad Ostravicí 


otevírají pro akademický rok 2023/2024 novou sérii studijních kurzů

1. Zaměstnání a podnikání seniorů 

2. Digitalizace na úseku občanských 

průkazů 

3. Střípky ze soudní praxe 

4. Podnikatel, spotřebitel a udržitelnost 

5. Právo a pojištění

6. Střípky z EU

7. Právní gramotnost, vyhledávání 

právních informací


1. Voda na Zemi 

2. Příroda a krajina 

3. Vlivy hornictví 

4. Dějiny zeměměřičství 

5. Technické památky a brownÞeldy 

6. Meteorologie a klimatologie 

7. Astronomické jevy 

Termín konání: pondělí 

Čas konání: 1.blok 13.00 – 14.30 (90 min), přestávka 14.30-14.45, 2.blok 
14.45-16.15 (90 min) 

Počet přednášek: 7 x za semestr (ZS: září-prosinec; LS: únor-květen)

Platba školného:  1 400 Kč/ akademický rok (včetně studijních materiálů)


Veškeré informace včetně podrobného popisu přednášek naleznete 
na www.kcfno.cz, e–mailu katerina.kaiserova@kcfno.cz  

či tel. čísle  +420 739 521 511.

Začínáme již 11. září 2023 
Přihlášky přijímáme do 10. září 2023

Prázdniny jsou prima věc. Slouží k odpočin-
ku, načerpání nové energie, poznávání nezná-
mých míst, trávení času s rodinou či přáteli ane-
bo třeba i k rannímu vyspávání. Tohle všechno 
je již ale pro tento rok minulostí. Možná se nám 
v hlavě vybaví ještě pár vzpomínek na příjemné 
chvíle, ale ať se nám to líbí, či nikoli, v pondělí 4. 
září začíná nový školní rok 2023/24 a v naší Zá-
kladní škole T. G. Masaryka tomu nebude jinak.

Po celý červenec a srpen se ve školní budo-
vě pilně pracovalo, probíhala avizovaná výmě-
na otopné soustavy či oprava střechy. Školní 
restaurace se připravila na svůj obnovený pro-
voz v nových moderních prostorách po nároč-
né rekonstrukci.

Organizace školního roku 2023/2024 
v základních školách, středních školách, 

základních uměleckých školách a konzervatořích
Vyučování�ve�školním�roce�2023/2024�začne ve všech základních školách, středních ško-
lách, základních uměleckých školách a konzervatořích v�pondělí�4.�září�2023.
Podzimní�prázdniny stanovuje MŠMT na�čtvrtek�26.�října�a�pátek�27.�října�2023. Vánoční�
prázdniny začínají v�sobotu�23.�prosince�2023�a�končí�v�úterý�2.�ledna�2024. Vyučování�
začne�ve�středu�3.�ledna�2024. 
Vysvědčení s hodnocením za�první�pololetí bude žákům předáno ve�středu�31.�ledna�2024. 
Jednodenní�pololetní�prázdniny�připadnou�na�pátek�2.�února�2024.
Jarní�prázdniny�v délce jednoho týdne jsou podle sídla školy stanoveny takto: 12.�2.�–�18.�2.�
2024 okres Frýdek-Místek. 
Velikonoční�prázdniny připadnou na čtvrtek 28.�března�2024. 
Vyučování ve druhém pololetí bude ukončeno v�pátek�28.�června�2024. 
Hlavní�prázdniny trvají od 29.�června�2024�do�1.�září�2024.
Vyučování�ve�školním�roce�2024/2025�začne�v�pondělí�2.�září�2024. 

Ve škole si rádi hrajeme, třeba na Indiány.

Prima pokusy jsou prostě prima.

Školou povinní opět na startu
Prázdniny byly u nás v Tégeemce opravdu 

dlouhé. Kvůli výše zmíněným opravám jsme 
končili o chvilku dříve a i začátek je tentokrát po-
sunut až na pondělí 4. září. Jako každý rok chtějí 
tento den naše pohledy směřovat především 
k nově příchozím žákům na 1. i na 2. stupni. 

Silný populační ročník k nám přivádí 72 dětí 
z mateřských škol, jež budou rozděleny do tří 
tříd. Vítání malých prvňáčků patří ve škole k vý-
znamným prioritám. Čekají na ně nejen milé 
třídní paní učitelky, ale seznámí se s družinou, 
jídelnou, tělocvičnou a mnohými dalšími pro-
story i zaměstnanci, kteří k životu ve škole pa-
tří. Samotný akt přivítání proběhne stejně jako 
v minulosti v jednotlivých třídách, malé prvňáč-

V další přednášce z volného cyklu setká-
vání se zajímavými lidmi, pořádaného Gym-
náziem a Kulturním centrem ve Frýdlantě 
nad Ostravicí, přivítáme už podruhé milého 
a váženého hosta, frýdlantského rodáka Jo-
sefa Karlického. Josef Karlický je právník 
a v současnosti vede významné sdružení 
(projekt) Rekonstrukce státu, které prosazuje 
do českých zákonů opatření pro dobrou sprá-
vu státu a dohlíží na to, jestli politici respektují 
principy demokratického vládnutí. Přednáška 
s besedou proběhne v pátek 15. září od 18.00 
v klubovnách Kulturního centra.

Josef Karlický po absolvování frýdlantské-
ho gymnázia vystudoval právo na Masaryko-
vě univerzitě v Brně a od roku 2009 působí 
v mezinárodním týmu právníků Frank Bold. 
Zabýval se odpovědností nadnárodních kor-

porací v ČR (Mittal, Hyundai), 
snižováním závislosti na fo-
silních palivech, věnoval se 
právní stránce provozu uhel-
ných zdrojů či problematice 
emisních povolenek. Od roku 
2013 pracuje na projektu Re-
konstrukce státu, v současnosti jako vedou-
cí tohoto projektu. Podílel se tak například 
na prosazení registru smluv státu na interne-
tu, zpřísnění pravidel pro financování politic-
kých stran anebo zlepšení přístupu občanů 
k informacím z veřejné správy. Josef Karlický 
při své práci jedná s našimi čelnými politiky 
a může např. zasvěceně odpovědět na otázky 
ohledně fungování našich současných politic-
kých stran, ohledně skutečné snahy té které 
strany o boj proti korupci apod.

Další přednáška z cyklu setkávání 
se zajímavými lidmi: Josef Karlický

Při cestě na Bílou se návštěvník setká 
s nečekaným provozem. Mezi motorkáři, kteří 
si zde užívají zatáčky, se proplétají i těžkoto-
nážní kamiony. Podle statistik Ředitelství silnic 
a dálnic tudy před dokončením obchvatu města 
projížděly i stovky těžkých nákladních vozidel 
denně. S ohledem na charakter chráněné a zá-
roveň významné rekreačně-turistické oblasti 
bychom zde přitom čekali spíše více cyklistů 
a pěších.

Tranzitní nákladní doprava zde bohužel 
dlouhodobě znečišťuje životní pro-
středí a ohrožuje zdroj pitné vody – 
přehradní nádrž Šanci. Ta je přitom 
zásobárnou pitné vody pro téměř 60 
měst a obcí na Frýdecko-Místecku, 
Karvinsku, Novojičínsku, Opavsku, 
Ostravsku a také příhraniční části Polska.

Nebylo tomu tak vždy a s aktuálním dokon-
čením obchvatu města Frýdku-Místku a Třin-
ce je právě nyní vhodná doba situaci změnit. 
Do kategorie tzv. „jedniček“, tedy silnic prvních 
tříd, které jsou pro provoz těžké nákladní do-
pravy určeny, byla beskydská komunikace I/56 
přeřazena teprve rozhodnutím tehdejšího Mi-
nisterstva dopravy a spojů v roce 1997. Od té 
doby se těžká nákladní doprava, často i s ná-
věsy, vyrovnává s nerovným horským terénem. 
Nejen v zimních měsících jsou zde problémy 
ve sjízdnosti náročných úseků. Hrozí tak ne-
bezpečí dopravních nehod spojených s únikem 
provozních kapalin a následnou kontaminací 
pitné vody. Komunikace totiž vede nebezpečně 

blízko nádrže i jejich přítoků a citlivé ochran-
né pásmo vody I. stupně křižuje hned na třech 
místech! Nikdo si samozřejmě nepřeje, aby se 
opakovala situace z roku 2020, kdy do přítoku 
vodní nádrže unikala z havarovaného kamionu 
nafta.

V Senátu jsem proto (po nespočtu předcho-
zích jednání s Ředitelstvím silnic a dálnic, Mo-
ravskoslezským krajem i Ministerstvem dopra-
vy) s místopředsedkyní Senátu Jitkou Seitlovou 
uspořádala kulatý stůl, kde jsme s klíčovými 

hosty projednávali legislativně technické řešení 
situace. Mezi významnými účastníky nechyběli 
zástupci ministerstev (zemědělství, dopravy 
a životního prostředí), zástupci Ředitelství silnic 
a dálnic, Povodí Odry, Správy CHKO Beskydy, 
Zlínského kraje a KHS Moravskoslezského 
kraje.

Kulatý stůl navazoval na již dlouhodobý re-
gionální záměr prosadit celoroční zákaz vjezdu 
tranzitní nákladní dopravy nad 12 tun do CHKO 
Beskydy. Ten získal podporu více než 50 sta-
tutárních zástupců frýdecko-místeckých a při-
lehlých obcí, ale i představitelů subjektů CHKO 
Beskydy, Povodí Odry, SmVak, Ministerstva 
životního prostředí a Ministerstva zemědělství.

Důvody pro omezení tranzitní dopravy 

v CHKO Beskydy považuje za relevantní i Mi-
nisterstvo dopravy, jehož zástupce Martin 
Janeček (ředitel Odboru liniových staveb a sil-
ničního správního úřadu) představil účastníkům 
kulatého stolu možnosti, jak situaci řešit. Ředi-
tel Janeček zdůraznil, že horská komunikace 
I/56 není pro tranzitní dopravu vhodná a stát 
vynaložil značné finanční prostředky, aby byla 
tranzitní doprava z problematické oblasti pře-
vedena na nově vybudovaná silniční tělesa, tj. 
na obchvat města Frýdku-Místku (D48) a do-

končovaný obchvat Třince.
Stále je zde bohužel několik fak-

torů, proč může mít tranzitní doprava 
tendenci z obchvatu sjíždět a nadá-
le „beskydskou zkratku“ přes CHKO 
Beskydy na Slovensko a dále do za-

hraničí využívat (například mýtné či v obchvatu 
zabudované vysokorychlostní váhy).

Jako nejvhodnější, i když administrativně 
velmi náročné, řešení se v tuto chvíli jeví místní 
úprava provozu na komunikaci I/56. Podmínky 
realizace tohoto řešení budeme dále konzulto-
vat.

Věřím, že další jednání povedou ke zdaru 
a podaří se nám nejen zvýšit ochranu zdroje 
pitné vody, ale i celkově zlepšit život obyvatel 
oblasti, zajistit větší silniční bezpečnost míst-
ních i turistů a zachovat hodnoty CHKO Be-
skydy, coby součásti celoevropské soustavy 
chráněných území Natura 2000.

� Helena�Pešatová,�
� senátorka�pro�Frýdecko-Místecko

Dočkáme se omezení vjezdu tranzitu 
do ochranného pásma přehrady Šance?

„V situaci, kdy máme k dispozici obchvat Frýdku-Místku i nově do-
končený úsek Třinec-Nebory, považuji za nepřijatelné, aby kolem zdro-
je pitné vody – přehradní nádrže Šance v CHKO Beskydy – projížděla 
i nadále tranzitní nákladní doprava nad 12 tun.“ 

 Helena�Pešatová,�senátorka�pro�Frýdecko-Místecko

ky pozdraví i s jejich doprovodem členové Cha-
sičky, patroni z 9. tříd společně s vedením školy 
i města Frýdlantu nad Ostravicí. 

Slavnostní nálada bude jistě panovat i v nově 
vzniklých šestých třídách na 2. stupni. Budou 
čtyři a sejde se v nich celkem 99 kluků a holek, 
přičemž z okolních malotřídek máme zapsáno 
25 žáků. Také jich se ujmou v zatím neznámém 
prostředí kvalitní třídní učitelé. Zodpovědně se 
postarají o jejich začlenění do nových kolektivů, 
seznámí je s odlišným stylem práce než dopo-
sud a budou jim nápomocni nejen v prvních 
dnech, ale po celý čas zde strávený. 

Školní rok 2023/24 začíná psát své první ka-
pitoly. My v Tégeemce věříme, že stejně jako 
doposud budou stránky jeho kroniky popsány 
množstvím významných, výchovně vzděláva-
cích prospěšných akcí, úspěchů a pozitivních 
aktivit či projektů. Těší nás to, že můžeme se-
dět v lavicích, něco se naučit, potkávat se, na-
vazovat nová přátelství, vzájemně si pomáhat, 
společně sportovat. Kéž tohle je devizou, která 
nás bude provázet všech 10 měsíců, které jsou 
před námi. �lg�
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Staré Hamry

Frýdlant nad Ostravicí, Staré Hamry

Přehled bohoslužeb
v září

3.�září,�22.�neděle�v�mezidobí:�
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30

8.�září,�Svátek�Narození�Panny�Marie:
Ostravice 17.00

10.�září,�23.�neděle�v�mezidobí:
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30

14.�září,�Svátek�Povýšení�sv.�Kříže:
Ostravice 17.00

15.�září,�Panna�Maria�Bolestná:
Ostravice 17.00

17.�září,�24.�neděle�v�mezidobí:
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30

24.�září,�25.�neděle�v�mezidobí:
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30

26.�září:
Staré Hamry – Gruň 15.00

28.�září,�Slavnost�sv.�Václava,�
hlavního�patrona�českého�národa:

Ostravice 8.00
29.�září,�Svátek�sv.�Michaela,�

Gabriela�a�Rafaela,�archandělů:�
Ostravice 17.00

jubilea

V�měsíci�září�
oslaví�své�životní�jubileum:

Paní�RADMILA�MIKMEKOVÁ�–�50�let
Pan�DALIBOR�KUDĚLKA�–�70�let
Pan�MILAN�OLŠOVSKÝ�–�75�let
Pan�PETR�ZAORAL�–�80�let

Paní�DANUŠE�MARALÍKOVÁ�–�90�let

Našim jubilantům k jejich výročí srdečně 
blahopřejeme a do dalších let 

přejeme pevné zdraví!

slovo starostky
školní rok 2023/2024 bude pro naši školu i pro zřizovatele školy – obec – plný změn. Z důvodu 

odchodu dlouhodobé ředitelky naší školy paní Dany Petrikové obec vyhlásila konkurzní řízení 
na obsazení místa ředitele/ředitelky školy. Konkurzní řízení proběhlo v průběhu prázdnin a novou 
ředitelkou školy byla jmenována Zuzana Durčáková. Věříme, že jsme vybrali kvalitního nástupce, 
a nové paní ředitelce přejeme hodně sil a pracovních úspěchů. 

Těšíme se na pokračování aktivní spolupráce. 
Změna na postu ředitele školy není jedinou změnou. Zároveň se mění i složení učitelského 

sboru. Zůstává Alice Tomečková a novou členkou učitelského sboru bude Veronika Červenková.
Nový školní rok je zároveň rokem, kdy bude opět probíhat výuka ve všech ročnících. Po prázd-

ninách by mělo ve školních lavicích zasednout celkem 23 žáků. Z toho: 1. ročník: 4 žáci, 2. ročník: 
5 žáků, 3. ročník: 7 žáků, 4. ročník: 3 žáci, 5. ročník: 4 žáci.

Všem žákům přejeme ve škole hodně úspěchů a učitelům a dalším zaměstnancům školy 
přejeme samé hodné žáky.  Eva�Tořová

krátce z obce 

Vytrhaný�plevel
Realizační firma provádějící rekonstrukci 
elektrického vedení na Samčance, na zá-
kladě upozornění obce na rychle rostoucí 
a množící se plevel na travnaté ploše ze-
jména u zvoničky a před panelovým domem, 
provedla požadované úpravy. Plevel byl vytr-
hán a pozemek znovu oset travním osivem.

Podzimní�vymetání�
a�kontrola�komínů

Pravidelné podzimní vymetání a kontro-
la komínů proběhne ve Starých Hamrech 
v sobotu 16. 9., v neděli 17. 9., dále v so-
botu 23. 9. Práce bude provádět Kominic-
tví Rostislav Velička. Zájemci o tuto službu 
nechť své závazné objednávky nahlásí nej-
později do středy 13. 9. na obecním úřadě, 
a to buď osobně, telefonicky (558 637 310, 
602 204 969) anebo e-mailem na adrese 
obec@stare-hamry.cz.

Knihovna�–�dovolená
Z důvodu dovolené bude knihovna ve Sta-
rých Hamrech ve dnech 1.–13. 9. uzavřená.

Letní�kino
Druhé promítání letního kina proběhlo opět 
u hasičárny v sobotu 19. srpna. Tentokrát 
se promítala česká filmová pohádka „Nej-
větší dar“. 

Nádoba na přepálené tuky a olej je umístěna 
na sběrném místě za budovou OÚ!

Kodis informuje o nadcházejících změnách 
v jízdních řádech na linkách PAD, konkrétně 
linky č. 348 a 349. 

K�termínu�změn�3.�9.�2023�vzejdou�v�plat-
nost�tyto�vybrané�úpravy:

Na lince č. 349:
Na lince č. 349 bude upraven provoz dle fre-

kvence cestujících a požadavků dle turistické 
letní sezóny. Dále na slovenské straně dojde 
k integraci linek do jednotného systému, a tak 
každý spoj na lince č. 349 bude navazovat/vy-
čkávat na linku č. 459 z Turzovky.

Na lince č. 348:
Byl prodloužen spoj č. 4 – nově výchozí 

z Bílé ve směru do Frýdlantu n. O., tak aby 
občané měli možnost spojení na 5. h. ranní 
do Frýdlantu n. O.

Spoj č. 8 byl uspíšen a navázán z/na linku č. 
979 z/do Rožnova pod Radhoštěm.

Byly vloženy spoje č. 9,14 – budou obci Os-
travice zajišťovat dopravní obslužnost pro žáky 
ZŠ a SŠ ve směru do Frýdlantu n. O. na 7.30 

do školy.
Spoje č. 27,29 budou nově výchozí z Ostra-

vice a vyčkají na vlakovou linku S5 z Frýdlan-
tu nad Ostravicí. Pro občany Ostravice jsou 
vlakové zastávky v docházkové vzdálenosti, 
proto dopravní obslužnost bude zachována 
ve standardním režimu. Dále spoj č. 29 bude 
obsluhovat i místní část Starých Hamer, tak 
jako předešlé spoje.

Spoje č. 34,36 a 38 budou nově ukončeny 
v Ostravici a vždy navazují na vlakovou linku 
S5 dále do Frýdlantu n. O.

Spoj č. 207 nově bude o víkendu zajišťovat 
dopravní obslužnost Bílé, Konečné a nabídne 
turistům možnost dopoledního spojení do této 
turistické oblasti.

Vybrané víkendové spoje byly prodlouženy 
z/do místní části Bumbálka v Bílé a navázány 
z/na linky z/do Rožnova p. R.

A v neposlední řadě většina spojů v pracov-
ní den je ukončena / výchozí ze zastávky Bílá, 
zámeček.

Informace KODIS o změnách řádů

Výměna velkoobjemových kontejnerů je 
správnou cestou k omezení množství pro-
dukovaného tuhého komunálního odpadu, 
respektive nutní k většímu třídění. A� třídit� se�
vyplatí!�Svědčí o tom údaje o ukládání odpa-
du na skládce. V letošním roce jsme určené 
množství odpadu ukládané na skládce za sní-
ženou sazbu vyčerpali až v polovině července. 
V roce 2022 to bylo polovině června a v roce 
2021 jsme určené množství odpadu ukládané 
na skládce za sníženou sazbu vyčerpali v mě-
síci dubnu.

Lepšíme se a posouváme, ale rezervy ve tří-
dění odpadu stále máme!!!

Upozorňujeme, že popelnice slouží pouze 
k ukládání tuhého komunálního odpadu, tj. 
toho, co doma dáváte do odpadkových košů!

Sklo, plasty, plechovky od nápojů, papír 
a kartony patří do nádob na separovaný odpad.

Pro sběr velkoobjemových odpadů a elekt-
roodpadů slouží sběrné místo za obcí, které je 
přístupné 24 hodin denně a je hlídáno kamero-
vým systémem!

Sběr nebezpečných odpadů obec zajišťuje 
mobilním svozem 2x ročně. Nejbližší termín je 

po prázdninách. O přesném datu vás budeme 
informovat.

POZOR! Stavební odpad si řeší každý sta-
vebník sám!!! Nepatří do žádných z nádob roz-
místěných po obci!!!

Dodržováním správného třídění a ukládání 
odpadů šetříte peníze nás všech!

Třídit se vyplatí, lepšíme se

Odpadovému hospodářství věnuje obec 
každoročně nejen velkou pozornost, ale 
také nemalé finanční prostředky ze svého 
rozpočtu.

Pokračujeme s úpravou a estetizací jednot-
livých stanovišť nádob na separovaný odpad 

a také s výměnou velkoobjemových kontejne-
rů za popelnice o objemu 1100 l.

Byla dokončena úprava stanoviště u hřbito-
va, kde byl zároveň velkoobjemový kontejner 
nahrazen dvěma kontejnery o objemu 1100 l. 
Byly provedeny úpravy stanovišť na Jamníku 
a u Čertova Hrádku. Připravuje se úprava sta-
novišť na Červíku a Lojkaščance.

Estetizace odpadového hospodářství

 Čertův Hrádek Jamník.

U hřbitova.

V sobotu 5. srpna jsme se společně dobře 
bavili na Konečné na akci Lidé lidem v Besky-
dech, což je každoroční tradiční přeshraniční 
setkání občanů obcí Bílá, Staré Hamry, Kloko-
čov a Korňa. 

Hned další sobotu 12. srpna se na fotba-
lovém hřišti na Samčance uskutečnil druhý 
ročník soutěže Starohamerský kotlík a drvař, 
kterou pořádá SDH Staré Hamry ve spolupráci 
s obcí.

Do soutěže ve vaření kotlíkových gulášů se 
přihlásilo celkem 13 týmů. Podle odborné po-
roty nejlepší guláš uvařil tým Rajnošky, druhý 
skončil Kraťas tým a třetí Pupíci.

V dřevorubecké soutěži letos změřilo svou 
zručnost a obratnost pět přihlášených dře-
vorubců. Dřevorubci soutěžili v disciplínách 
Rozborka a Sborka motorové pily, Řez na pod-

ložce, Kombinovaný řez, Přesekávání kulatiny 
a Odvětvování kulatiny. Nejlepším dřevorub-
cem se stal Jan Kubačák, druhý skončil Filip 
Dušek a třetí Filip Kourek.

Připraveny byly také soutěže pro děti, ukáz-
ky starých motorových pil a hasičské, lesní 
a zahradní techniky. K vidění byly také dřevo-
řezby Davida Holuba.

Za krásné ukázky práce s koňmi děkujeme 
také Ranči U Rudolfa z Bobrovníků a Stáji Lu-
boměř.

Poděkování patří účastníkům soutěží 
a všem, kteří se podíleli na přípravě a organi-
zaci této akce. A už se těšíme na třetí ročník…  

Na tuto akci SDH Staré Hamry získalo fi-
nanční příspěvek 10 000 Kč od Místní akční 
skupiny Frýdlantsko-Beskydy, za podpory Mi-
kroregionu Frýdlantsko-Beskydy.

Také měsíc srpen byl bohatý na kulturní akce

Většina z nás považuje svou rodinu za na-
prostou samozřejmost. Každý přece máme 
mámu, tátu, možná také 

i sourozence, prarodiče, tety, strýce… Jsou 
však děti, které z různých důvodů nemohou vy-
růstat ve své vlastní rodině a čekají, až se pro 
ně nalezne vhodná náhradní rodina. Takových 
dětí jsou v Moravskoslezském kraji stovky a žijí 
zatím v dětských domovech!

Jaké�jsou�formy�náhradní�rodinné�péče?�
Náhradní rodinná péče má v Moravskoslez-

ském kraji dlouholetou tradici, a to ve všech 
jejích formách – osvojení (adopce), pěstounská 
péče a poručenská péče. Jsou do ní svěřová-
ny např. děti rodičů, kteří jsou nemocní, nejsou 
schopni zajistit péči o dítě, ocitli se v tíživé životní 
situaci, jsou pro dítě nebezpeční nebo si delší 
dobu nevytváří vhodné podmínky k převzetí dí-
těte do své péče. Existuje také pěstounská péče 
na přechodnou dobu. Je to krátkodobá pěstoun-
ská péče, která trvá v rozsahu maximálně jed-

noho roku. Díky pěstounské péči na přechod-
nou dobu se daří zajistit péči především dětem 
útlého věku v náhradních rodinách a předejít tak 
jejich umístění do ústavního zařízení. 

Co�ale�potom,�když�původní�rodina�dítě�
zpět� ani� po� roce� nemůže�převzít� a� nemá-
me� dostatek� pěstounů?� Mají� tyto� děti� jít�
do�ústavní�výchovy?

Proto hledáme náhradní rodiny. Potřebuje-
me pěstouny nejen pro malé děti, ale také pro 
děti mladšího a staršího školního věku, pro 
sourozenecké skupiny, děti jiného etnika, děti 
s výchovnými problémy a také děti se speciál-
ními potřebami. Potřebujeme nejen pěstouny 
na přechodnou dobu, ale především pěstouny, 
kteří poskytují dětem dlouhodobou pěstounskou 
péči. 

Jaké�jsou�děti,�které�potřebují�náhradní�
rodinnou�péči?

Děti, které přichází do náhradní rodinné péče, 
mají stejné potřeby a tužby jako děti vyrůstající 

ve vlastní rodině. Většina z nich však v průběhu 
svého dětství zažívala velké těžkosti a jejich po-
třeby nebyly naplněny v dostatečné míře tak, jak 
by bylo pro jejich zdárný vývoj žádoucí. Tyto děti 
často vyrůstaly v neastabilním prostředí a nepo-
cítily dostatek lásky a podpory ve vlastní rodině. 
Pěstounská péče může pro tyto děti znamenat 
šanci, jak vše napravit. Mnohdy tyto děti v pěs-
tounské rodině přímo „rozkvetou“. 

Kdo�se�může�stát�pěstounem?
Pěstounem může být skoro každý. Měl by to 

být slušný člověk (manželský pár nebo jednot-
livec), rodinný typ, trpělivý, tolerantní, vstřícný 
spolupráci a v dobré zdravotní kondici, který 
chce pomoci dětem, které to potřebují.

Má�pěstoun�nějakou�podporu?
Pěstouni uzavírají dohodu s doprovázející orga-

nizací, tím získávají spolupráci se svým klíčovým 
sociálním pracovníkem, který je s nimi v pravidel-
ném kontaktu, poradí při řešení různých situací, 
zajistí potřebnou odbornou pomoc a podporu pěs-

tounům i svěřeným dětem. S pěstounskými rodi-
nami spolupracuje také sociální pracovník orgánu 
sociálně-právní ochrany dětí. A samozřejmostí je 
finanční podpora pěstounů ze strany státu – pěs-
touni pobírají dávky pěstounské péče. 

Proč�se�stát�náhradním�rodičem-pěstou-
nem?�

Náhradní rodiče:
• dají šanci dětem vyrůstat v rodinném pro-

středí
• konají užitečnou věc, pomáhají dětem, kte-

ré to potřebují
• učí dítě mít někoho rád, zpět dostávají ra-

dost a lásku
• pomáhají dítě rozvíjet, jsou svědky jeho po-

kroku a připraví jej na budoucí život
• získávají cenné zkušenosti, odborné zna-

losti, učí se být trpělivými
• prožijí aktivní život, poznají nové přátele
• a v neposlední řadě prožijí s dětmi plno ve-

selých chvilek, které obohatí jejich život

V rámci našeho Moravskoslezského kraje 
jsou pro všechny zájemce a příznivce náhradní 
rodinné péče důležité stránky www.dejmede-
temrodinu.cz. Zde naleznete nejen podrobné 
informace k náhradnímu rodičovství, ale i po-
drobný program kampaně DNY RODIN. V je-
jím rámci můžete vzít své děti a navštívit s nimi 
zdarma krásná místa našeho kraje: 10. 9. Hrad 
Sovinec, 17. 9. Muzeum nákladních automobilů 
Tatra. Odpoledne plné aktivit pro rodiny s dětmi, 
zábavný program pro děti i dospělé bude zajiš-
těn od 13 do 17 hodin. Další akce s bohatým 
programem je v plánu 23. 9. v Trojhalí Karolina, 
kde od 16 hodin vystoupí i Ewa Farna.

Pro�bližší� informace�k�problematice�pěs-
tounství�neváhejte�kontaktovat Městský úřad 
Frýdlant nad Ostravicí, odbor sociálních věcí, 
pracoviště ul. Hlavní 139, 739 11 Frýdlant nad 
Ostravicí, kancelář č. 120, sociální pracovnici pro 
náhradní rodinnou péči Kateřinu Illésovou, tel.: 
558 604 179, e-mail: killesova@frydlantno.cz.

 Co je to náhradní rodinná péče? Dozvíte se i na akci s Ewou Farnou

V návaznosti na výročí kostela sv. Jindřicha 
a pomníku Maryčky Magdónové pořídila redak-
torka Českého rozhlasu Ostrava Petra Štrym-
plová rozhovory o těchto starohamerských 
památkách s rodákem Vítězslavem Mrkvou, re-
staurátorem a předsedou Sokola Staré Hamry.

Vysílání naleznete v archivu dle data a času 

vysílání: https://ostrava.rozhlas.cz/audioarchiv
3. 8. cca v 9.10 hodin o kostelu sv. Jindřicha
8. 8. cca v 15.11 hodin o pomníku Maryčky 

Magdónové
28. 8. je plánováno dvojrepo cca 15.24–

15.40 hodin o opravách kostela

Vysílání v Českém rozhlase 
o starohamerských památkách
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slovo starosty

Vážení�spoluobčané,
máme tady září, prázdniny skončily a školáci opět usedli do školních la-

vic. Naše mateřská škola opět ožila dětským hlaholem a věřím, že se dětem 
bude ve školce líbit a budou se do ní každý den těšit. K větší pohodě ve škol-
ce přispěje i rekonstrukce mycího centra ve školní jídelně, která proběhla 
během prázdnin. Na tuto akci byla poskytnuta mateřské škole finanční pod-
pora z MAS Pobeskydí. Velkou zásluhu na tomto projektu má ředitelka ma-
teřské školy paní Radana Buďo Kempová, která se souhlasem zřizovatele podala žádost o dotaci 
a celou akci administrovala. Za to jí patří poděkování. Koncem srpna proběhly ve Lhotce dvě tradič-
ní prázdninové akce, Sochovy národopisné slavnosti a hasičská soutěž. Je škoda, že tentokrát se 
termínově potkaly v jeden den, což není pro tak malou obec to pravé, ale věřím, že si obě našly své 
věrné příznivce a organizátoři obou akcí byli spokojeni. Poděkování patří jak organizátorům těchto 
akcí, tak vám všem, kteří jste je přišli podpořit svou účastí. Velké poděkování patří taktéž všem 
zaměstnancům obce, kteří mimo práci, kdy se starají o vzhled obce, čistotu veřejných prostranství, 
správu a údržbu budov a ostatního majetku, odpadové hospodářství, údržbu zeleně a další, taktéž 
ochotně připravovali zázemí pro tyto akce. Ať to byla stavba pódia pro Sochovy slavnosti, kosení 
travnatých ploch, pravidelná údržba a opravy zařízení v obou areálech, zajištění elektřiny, vody, lik-
vidace odpadů nebo příprava a úklid všech obecních budov a prostorů využívaných k těmto akcím. 
Užívejte si sluníčka a doufejme, že i září nám přinese ještě pár hezkých dnů, než se o slovo přihlásí 
podzim. Školákům přeji hodně studijních úspěchů a vám všem pohodu, dobrou náladu, hodně 
úsměvů a pevné zdraví.  Zdeněk�Kubala,�starosta

V sobotu 26. srpna proběhl v areálu u školky 
už 28. ročník Sochových národopisných slav-
ností. A jaký byl ten letošní ročník? Celý týden 
jsme opět s obavami sledovali celkem nepřízni-
vou předpověď počasí na sobotu. Stejně jako 
vloni – do pátku tropy, vedro, od páteční noci 
bouřky a déšť. Snažili jsme se tedy zase co 
nejlépe připravit, kromě zastřešení pódia byly 
v areálu také postaveny čtyři stany pro diváky. 

Nakonec to nebylo tak zlé. Sobotní velmi 
dusné dopoledne mírně zchladila polední bouř-
ka s deštěm, která nás opět donutila zrušit prů-
vod účinkujících od obecního úřadu do areálu 
školy. Naštěstí varování meteorologů na kru-
pobití, silné bouřky a podobné lahůdky tím 
bylo vyčerpáno a zbytek odpoledne a večera 
už proběhl ve znamení teplého počasí s polo-
jasnou oblohou. Také díky tomu se nakonec 
v areálu slavností sešlo celkem velké množství 
diváků, i přestože se navíc v blízkém okolí ko-
naly další kulturní či sportovní akce. 

Program byl zahájen pořadem dětských 
souborů „Vítám tě, vodičko čistá“, který 
nám připomněl, jak důležitou roli měla voda 
ve všech podobách v životě našich předků. 
Následoval pořad dospělých souborů „Umíš-li 
mluvit, umíš i zpívat, umíš-li chodit, umíš i tan-
čit“. Hlavní myšlenkou tohoto pořadu bylo to, 
že tanec a zpěv lidi spojuje a byl tu s námi už 
odjakživa, že díky nim můžeme vyjádřit své 
emoce, vyprávět lidské příběhy či jen rozhýbat 
své tělo nebo rozeznít svou mysl.

Podvečerní čas zpříjemnil návštěvníkům 
pořad U Kurečky Na Mytě, věnovaný Františ-

Termíny�svozu�komunálního�odpadu�
v�září:�pondělí�4.�9.�a�18.�9.�

Mobilní�rozhlas�–�MUNIPOLIS
Bydlíte, pracujete nebo se zajímáte o dění 

ve Lhotce?
Zaregistrujte se do MUNIPOLIS a dostá-

vejte důležité informace z naší obce formou 
SMS, e-mailů nebo zpráv do aplikace. Za-
registrovat se můžete na https://obec-lhotka.
munipolis.cz nebo přímo na obecním úřadě, 
kde vám s registrací pomůžeme.

Co�vám�registrace�přinese?
- upozornění na krizové situace
- informace odstávkách vody, elektřiny    
  apod.
- pozvánky na kulturní a sportovní akce
- novinky z obce a mnoho dalšího

Služba�MUNIPOLIS� /�Mobilní�Rozhlas�
je�pro�občany�zdarma!

ce Pituchové, lidové vypravěčce a výtvarnici, 
která skládala písně i básně v nářečí o životě 
prostých lidí. 

Vyvrcholením programu letošního ročníku 
bylo vystoupení folklorních souborů Šmykňa, 
který, ač z Ostravy, zpracovává výhradně slo-
venský folklor, a Břeclavan, který nám přinesl 
do Lhotky písně a tance z Podluží a některých 
dalších moravských i slovenských regionů. 

Během odpoledne a večera vyhrávaly k po-
slechu, ale i k tanci muziky zúčastněných sou-
borů na vedlejší scéně za školou, po skončení 
všech pořadů na pódiu se zábava přesunula 
právě tam a pokračovala dlouho do noci, dokud 
ji nepřerušila silná bouřka. 

Nejen programová nabídka byla velmi pest-
rá, také ve stáncích s občerstvením bylo z čeho 
vybírat. K zahnání hladu i žízně bylo připraveno 
jako vždy mnoho lákavých dobrot.

Sochovky přilákaly i letos do Lhotky dost 
diváků a věřím, že u nás všichni prožili příjem-
né odpoledne a večer s folklorem, přáteli nebo 

dobrým jídlem. Velmi si této divácké přízně 
za každého počasí vážíme a doufáme, že si 
všichni návštěvníci letošního ročníku Sochovek 
přinesli domů hodně hezkých zážitků.

Na závěr ještě poděkování těm, bez kterých 
by Sochovy národopisné slavnosti nemohly 
být realizovány: Děkujeme opět těm desítkám 
lidí nejen ze Lhotky, kteří ochotně pomohli při 
přípravách, v průběhu akce, ale také s úklidem 
po jejím skončení. Neobešli bychom se samo-
zřejmě ani bez finančních prostředků. Největší 
část nákladů pokryje dotace, kterou nám po-
skytuje Moravskoslezský kraj a Sdružení měst 
a obcí povodí Ondřejnice, do rozpočtu slavnos-
tí přispívají i další sponzoři ze Lhotky i z okolí. 
Všem podporovatelům včetně Obce Lhotka 
patří také velké poděkování. 

I když nás letošní počasí opět trochu potrá-
pilo, myslím, že můžeme 28. ročník slavností 
považovat za úspěšný. A už teď máme plány 
na ten příští, který se uskuteční 24. srpna 2024, 
a už teď vás na něj co nejsrdečněji zveme.

Hravě-sportovní den
Sbor dobrovolných hasičů ze Lhotky vás 

srdečně zve na Hravě-sportovní den, který se 
uskuteční v sobotu 23. září na sportovišti Kuřín. 
Akce bude zahájena v 10.00, poté v 11.00 pro-
běhne hasičská soutěž malých hasičů. 

Během celého dne budou pro děti připrave-
ny zábavné atrakce – skákací hrad nebo hasič-
ská pěna a další. Zkrátka nepřijdou ani dospělí 
a senioři, kteří si mohou vyzkoušet střelbu ze 
vzduchovky nebo mohou prověřit své znalosti 
ve vědomostních soutěžích. Pro všechny sou-
těžící budou připraveny drobné odměny. Čepo-
vané pivo i nealko a něco k zakousnutí je zajiš-
těno. Akce je konána za finanční podpory MAS 
Frýdlantsko-Beskydy a Mikroregionu Frýdlant-
sko-Beskydy, tímto jim za podporu děkujeme.

Sochovy národopisné slavnosti

V minulém týdnu zahájil Státní pozemkový 
úřad, pobočka Frýdek-Místek stavbu rekon-
strukce polních cest + výsadba, která byla 
zahrnuta do I. etapy realizace společných zaří-
zení navržených v Komplexních pozemkových 
úpravách Lhotka. Rekonstrukce polních cest 
navazuje na výstavbu vodních nádrží R2 a R3, 
které byly vybudovány koncem roku 2022, 
jejichž investorem byl taktéž Státní pozemko-
vý úřad, pobočka Frýdek-Místek, a které byly 
po realizaci bezplatně převedeny do vlastnictví 
obce Lhotka.

V rámci stavby budou realizovány tyto sta-
vební objekty:

SO�01�Polní�cesta�C7
Polní cesta C7 je navržena jako hlavní, jed-

nopruhová, kategorie P 3,5/20, s krajnicemi, 
délky 1 587,41 m, na pozemku parc. č. 1453, 
s napojením na silnici III/48410. Rekonstrukce, 

část novostavba, kryt z asfaltobetonu.
V rámci rekonstrukce budou vybudovány 

dvě výhybny, propustky DN 400 – 3 ks, DN 
600 – 1 ks, DN 800 – 1 ks, sjezdy. Odvodnění je 
navrženo pomocí podélné drenáže DN 100 za-
ústěné do propustků nebo zasakovacích jímek 
nebo pomocí cestních příkopů zpevněných žla-
bovkami nebo polovegetačními tvárnicemi.

SO�02�Polní�cesta�C8
Polní cesta C8 je navržena jako vedlejší, 

jednopruhová, kategorie P 3,0/20, s krajnice-
mi, délky 238,93 m, na pozemku parc. č. 1508, 
s napojením na polní cestu C7. Rekonstrukce, 
kryt z asfaltobetonu.

Odvodnění je navrženo pomocí podélné dre-
náže DN 100 zaústěné do zasakovací jímky, 
pod sjezdy s obetonováním.

SO�03�Polní�cesta�C35
Polní cesta C35 je navržena jako vedlej-

ší, jednopruhová, kategorie P 3,0/20, délky 
293,34 m, na pozemku parc. č. 1454, s napo-
jením na polní cestu C7. Rekonstrukce, část 
novostavba, kryt z MZK, v km 0,270 brod B5 
z dlažby z lomového kamene.

Odvodnění je navrženo pomocí podélné dre-
náže DN 100 zaústěné do zasakovacích jímek, 
pod sjezdy s obetonováním.

Zhotovitelem stavby je společnost COLAS 
CZ, a.s., Rubeška 215/1, 190 00 Praha 9 – Vy-
sočany. Předpokládaný termín ukončení stav-
by je 31. 12. 2023.

Investorem�stavby� je�Státní�pozemkový�
úřad.�Po�realizaci�stavby�budou�vybudova-
né�polní�cesty�C7,�C8�a�C35�dle�§�12�odst.�
4�zákona�č.�139/2002�Sb.,�o�pozemkových�
úpravách� a� pozemkových� úřadech� …,�
ve� znění� pozdějších� předpisů,� bezplatně�
převedeny�do�vlastnictví�Obce�Lhotka.

Informace o stavbě: Realizace SZ Lhotka u Frýdku-Místku – polní cesty C7, C8, C35

V termínu 24.–31. 7. 2023 proběhla rekon-
strukce mycího centra v kuchyni mateřské 
školy. Celková investice činí 183.194 Kč. Rea-
lizace proběhla díky finanční podpoře poskyt-
nuté dotace z Programu rozvoje venkova ČR, 
o kterou jsme měli možnost požádat díky výzvě 
vyhlášené v rámci Strategie komunitně vede-
ného místního rozvoje MAS Pobeskydí. 

Realizací projektu jsme přispěli k úspoře 
vody a elektrické energie, která se spotřebová-
vá při ohřevu vody. Došlo také k časové úspo-

Projekt: Modernizace kuchyně – osazení myčky nádobí

ře při práci, úspoře vody a zlepšení hygienic-
kých podmínek díky možnosti umývání nádobí 
na vyšší teplotu, než bylo doposud možné.

Biologicky rozložitelný odpad rostlinného 
původu, velkoobjemový, elektroodpad a karto-
nový papír můžete odevzdávat vždy v sobotu 
od 10.00� do� 12.00� hodin na sběrném místě 
u bývalého kravína, případně po tel. domluvě 
v pracovní době obecního úřadu. 

Neodkládejte odpad v okolí sběrného místa 
mimo provozní dobu, a to ani biologicky rozloži-
telný odpad, který patří do uzamčeného prosto-
ru. Nevhazujte trávu a zbytky rostlin přes plot. 
Mimo provozní dobu můžete odkládat pouze 

větve z ořezu stromů a keřů na vyznačené mís-
to. Na toto místo neodkládejte mezi větve a jiný 
biologicky rozložitelný odpad stavební řezivo, 
jako jsou palety a desky s hřebíky, různé bed-
ny s kováním apod. Tento odpad se štěpkuje 
a kovové části ničí nože. Zbylé hřebíky taktéž 
poškozují pneumatiky traktoru a automobilů, 
které odpad na sběrné místo přivážejí. 

Nevybírá� se� stavební� odpad,� jako� jsou�
cihly,�střešní�krytiny,�stavební�suť,�okna�aj.�

Děkujeme. �oú

Odpadové hospodářství

Upozorňujeme, že v obci platí obecně zá-
vazná vyhláška o regulaci hlučných činností 
v obci, podle které je každý povinen zdržet se 
o nedělích a státem uznaných dnech pracovní-
ho klidu po celý den veškerých prací spojených 
s užíváním zařízení a přístrojů způsobujících 
hluk. Porušení povinností stanovených touto 
obecně závaznou vyhláškou lze postihovat 
jako přestupek. Proto vás žádáme, dodržujte 
tuto vyhlášku a dopřejte klidu o nedělích a svát-
cích svým sousedům i návštěvníkům obce.

Taktéž upozorňujeme vlastníky nemovi-
tostí, kteří je používají k rekreačním účelům či 

krátkodobému pronájmu, aby zajistili dodržo-
vání přiměřeného denního i nočního klidu tak, 
aby nebyli majitelé sousedních nemovitostí 
obtěžování nadměrným hlukem. Dle § 1013 
Občanského zákoníku, odst. 1 se vlastník ne-
movitostí zdrží všeho, co působí, že odpad, 
voda, kouř..., hluk, otřesy a jiné podobné 
účinky vnikají na pozemek jiného vlastníka 
(souseda) v míře nepřiměřené místním pomě-
rům a podstatně omezují obvyklé užívání po-
zemku. Buďte ohleduplní ke svým sousedům. 
Ne všichni si můžou užívat dovolené, ale musí 
ráno vstávat do práce. Děkujeme.�� oú

Upozornění na obecně závaznou 
vyhlášku a dodržování nočního klidu

V měsíci, který je pro školáky začátkem no-
vých školních aktivit, mají pestrý program i lho-
tečtí senioři. Na autobusovém zájezdě, kde se 
počet účastníků naplnil zájemci už před koncem 
minulého měsíce, čeká všechny v úterý „dvanác-
tého“ program vyplněný návštěvami a prohlíd-
kami na trase Valašské Meziříčí, Svatý Hostýn, 
Kroměříž a Zašová. Oběd je zamluven ve známé 
restauraci pod Hostýnem „Na Žebračce“, kde 
mají k jídlu na čepu i Radegast. Pro velký zájem 
přistavuje dopravce organizátorům zájezdu auto-
bus pro více osob. A aby na zastávkách i cestou 
bylo veselo, nebude v něm chybět ani harmonika.

Ještě v tomtéž týdnu – 14. 9. – se výbor klu-
bu sejde ke krátkému zhodnocení zájezdu, ale 
hlavně k „dotažení“ další plánované každoroční 

akce. Tou bude o dalším úterku – 19. 9. – tradič-
ní opékání buřtů s občerstvením. Uskuteční se 
jako vždy u lhoteckého sportoviště Kuřín a po-
zvání mohou přijmout i nečlenové klubu. Proto-
že na takových setkáních se často v soutěžních 
kvízech z historie Lhotky vzpomíná, ocení je ze-
jména starší občané – pamětníci. Tentokrát ale 
připravují organizátoři „něco k podívání“, takže 
na své si přijdou i Lhoťané mladší. 

Na tyto každoroční podzimní akce navazo-
vala v minulých letech i Krmášová zábava. Tu 
v letošním roce z důvodů ztížených lhoteckých 
restauračních podmínek výbor klubu zatím ne-
plánuje. Ale členové klubu se sejdou v letošním 
roce nejméně ještě jednou – před Mikulášem. 
Ale o tom si přečteme v Mikroregionu až před 
konáním akce.  P.�P.

Září u lhoteckých seniorů

V sobotu 26. srpna uspořádali hasiči jubilejní 
20. ročník soutěže O pohár starosty obce Lhot-
ka, která byla zároveň 9. kolem Netradiční ligy. 

Akce byla zahájena ve 14 hodin, již tradič-
ně startem domácího družstva mužů. Klukům 
se požární útok obzvláště vydařil a s časem 
20,98 s nejenže zvítězili ve své kategorii, 
ale zároveň také vylepšili rekord místní tra-
tě. Na druhém místě skončily Nižní Lhoty 
a na třetím místě muži z Krásné-Mohelnice. 
V ženské kategorii zvítězily posedmé v řadě 
domácí holky ze Lhotky, na druhém místě 

byly ženy z Nošovic a na místě třetím ženy 
z Kozlovic. Za zmínku stojí také to, že se nám 
po dlouhých devíti letech podařilo složit dru-
hé družstvo holek, tedy Lhotka ženy B, které 
se umístily na krásném 5. místě. Soutěže se 
zúčastnilo celkem 19 družstev, z toho 12 muž-
ských a 7 ženských týmů. Chtěli bychom touto 
cestou poděkovat sponzorům, díky kterým se 
nám podařilo soutěž uspořádat. Velký dík pa-
tří FA Tesař mražené, p. Miroslavu Zajasovi 
a v neposlední řadě také OÚ Lhotka za bez-
platné zapůjčení sportovního areálu Kuřín.

Hasičská soutěž O pohár starosty obce Lhotka

jubilea
V�měsíci�září�oslaví�
svá�životní�jubilea:

Marie Pečínková – 89 let
Václav Matěj – 82 let 

Hedvika Kociánová – 81 let
Jana Závodná – 60 let

Miloš Balla – 50 let
Všem oslavencům přejeme 

hodně štěstí, pohody a pevné zdraví.

Lhotka má svého lhoteckého vodníka! A prá-
vě o lhoteckém vodníkovi byl sedmý příměstský 
tábor, který se opět konal v areálu mateřské 
školy. Že bylo téma tábora pro děti zajímavé, 
jsme se přesvědčili hned v pondělí, když jsme 
s dětmi navštívili dvě nové vodní nádrže (rybní-
ky) a tam nás čekala uplakaná Rusalka. 

„O rybníky je potřeba se postarat, ale lhotec-
ký vodník se starat nechce!“ sdělila nám Rusal-
ka. Protože jí děti pomohly posbírat rozsypané 
perly, naučila je říkanku, díky které se nám 
společně podařilo lhoteckého vodníka přivolat. 
V průběhu celého týdne dával lhotecký vodník 
dětem úkoly, aby si děti samy vyzkoušely, jak 

je práce okolo rybníků náročná. Děti vodníkovi 
také nasbíraly barevné pentličky, namalovaly 
kamínky a také dokonce vyrobily kamaráda 
vodníka, aby bylo prostředí rybníků krásnější 
a veselejší. Lhotecký vodník se tak na konci 
týdne rozhodl, že se o nové rybníky bude starat 
a dětem za pomoc přinesl odměny. 

Sedmý tábor jsme si společně náramně uži-
li. Letos se nám poprvé podařilo díky paní ředi-
telce MŠ Radaně Buďo zajistit i kuchařku, a tak 
jsme ušetřili spoustu času pro společně tráve-
ný čas a odpočinek. Obědy i svačinky nám 
připravovala Radka Holečková. Oběma patří 
velký dík za spolupráci a pomoc při organizaci. 

Sedmý příměstský tábor ve Lhotce

Velké poděkování patří také OÚ Lhotka, který 
již tradičně umožňuje využití prostorů v areálu 
MŠ. Děkujeme a příští rok se opět těšíme! 

� Vedoucí�tábora�Kristýna�Kotalová
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Vítání občánků

Vážení rodiče,
bec Baška ráda přivítala děti zené v roce termínu října

. října mezi občany naší obce.
Slavnostní Vítání občánků se bude konat v Kulturním domě Baška 

Účast na této akci je podmíněna vyplněním elektronického formuláře na webu obce Baška. 
Rodiče ětí písemně pozváni s dostatečným časovým předstihem a uvedením 

konání Vítání.
Těšíme se na Vás.

Vyřizuje: Dajana Zápalková, tel. 553

kolo datum zápas začátek

2 12. 08. TJ Sokol Baška – Jistebník 17.00

3 19. 08. Trojanovice I – TJ Sokol Baška 16.30

4 26. 08. TJ Sokol Baška – Stachovice 16.30

5 02. 09. TJ Sokol Palkovice – TJ Sokol Baška 16.00

6 09. 09. TJ Sokol Baška – Vlčovice 16.00

7 17. 09. Jeseník n. O. – TJ Sokol Baška 15.30

8 23. 09. TJ Sokol Baška – TJ Sokol Fryčovice 15.30

9 30. 09. Veřovice – TJ Sokol Baška 15.00

10 07. 10. Klimkovice – TJ Sokol Baška 15.00

11 14. 10. TJ Sokol Baška – Skotnice 15.00

12 21. 10. TJ Sokol Ostravice – TJ Sokol Baška 14.30

13 28. 10. TJ Sokol Baška – Spálov 14.30

1 04. 11. Odry – TJ Sokol Baška 14.00

MUŽI�–�CANIS�1.B�třída,�skupina�D

        VII. ročník turnaje v nohejbale 

     MEMORIÁL EDUARDA STANCZAKA 

• Sobota 9. září 2023 
• Areál TJ Sokol Baška 
• Prezentace neregistrovaných hráčů od 8.30 h, začátek v 9 h 

Poplatek 100Kč/hráče 
• Kontakt: 605 514 602 
• Občerstvení zajištěno             Přijďte si zahrát i povzbuzovat! 

                                        
•  

 

Tělocvičná jednota 

TJ Sokol Baška 

16. 9. 2023 zahájení v 15 h.
Areál Včelařské naučné stezky, Baška – skalky

Včelaři ZO ČSV Baška, z.s. vás zvou na

Vcelařský den

Dobrovolné vstupné

 » Slavnostní otevření nového posezení

 » Prodej včelích produktů

 » Soutěž o nejchutnější med

 » Ochutnávka medovin

 » Hudba zajištěna

 » Program pro děti

 » Bohaté občerstvení – domácí koláče, 
zákusky, kávička, speciality z grilu,  
pivo od Koníčka a nealko pivo od Bernarda

ˇ

Maminky, tatínci, ale klidně i prarodiče, 
přijďte k nám do Baby clubu Paleček strávit pří-
jemné dopoledne se svými ratolestmi. Pokud 
si nejste jisti, jestli je to pro vás, nebo se z něja-
kého důvodu ostýcháte, možná vás přesvědčí 
má zkušenost.

Když Petra baby club v únoru 2020 otevíra-
la, říkala jsem si, že je to super nápad, ale nějak 
mi chyběla odvaha přijít. Toho času měla dcera 
osm měsíců, stávala se mistrem v tréninku mé 
trpělivosti a ostražitosti a o svých počínajících 
výchovných postupech jsem měla přinejmen-
ším pochyby. Říkala jsem si, že dcera je ještě 
malá a že by si to stejně neužila, když ještě ani 
nechodí. Navíc nejsem člověk, který se snad-
no seznamuje s novými lidmi. A představa, že 
přijdu mezi maminky, které by si někde bokem 
mohly šuškat, že můj přístup není dost respek-
tující nebo Montessori, mě moc nelákala. 

V srpnu po první vlně covidu mě má sociální 
deprivace a nadšení dcery, když se někde obje-
vily podobně staré děti, přiměly Paleček navštívit. 
Dcera byla naprosto nadšená ze všech hraček 
a dětí. Už z první návštěvy jsme si převzali bás-
ničku, která u nás doma na přání zněla svého 
času asi tak dvacetkrát denně :-). Navzdory mým 
obavám jsem si v klubíku našla kamarádky. A ni-
kdo výchovné postupy mé ani ostatních rodičů 
nikdy nekomentoval. Paleček od té doby navště-
vujeme pravidelně i s druhou dcerou od úplného 
miminka. Obě holky se sem vždy těší. 

Foto:�archiv�Baby�clubu�Paleček

Přijďte s dětmi mezi nás do Baby clubu Paleček

Neváhejte tedy a osmělte se. Užijete si kva-
litně strávený čas se svými dětmi. Čeká vás 
volná hra a také krátký organizovaný program, 
kdy si s dětmi většinou zazpíváme, řekneme 
říkanky nebo něco vyrobíme. Scházíme se kaž-
dé úterý od 9.30 do 11.30 v budově Seniorklu-
bu, Kunčičky u Bašky 28.

Baby club Paleček je díky podpoře Obce 
Baška zdarma a je určen pro děti od 0 do 4 let 

a jejich rodiče z Bašky, Hodoňovic a Kunči-
ček u Bašky. Pro aktuální informace se přidejte 
do facebookové skupiny https://www.facebook.
com/groups/babyclubpalecek/.
� Za�tým�Baby�clubu�Paleček�Lucie�Žižková

Tradiční příměstský tábor se letos konal 
na netradičním místě, a sice na fotbalovém 
hřišti v Kunčičkách u Bašky. V pondělí 10. 7. 
se táborníci sešli v novém zázemí a byli tam 
od první chvíle jako doma. 

Nadšení jim ale záhy sebral příjezd staros-
ty městečka Hill Valley Martyho McFlye, který 
jim hned od začátku vysvětlil, kdo to tady má 
všechno pod palcem a že nebude tolerovat 
žádnou neposlušnost. Po jeho dramatickém 
úvodním vystoupení celou situaci mírnil jeho 
starý přítel profesor Brown, který dětem vy-
světlil, co se s Martym stalo a proč je neustá-
le takový morous. 

Dříve spolu cestovali v čase pomocí DeLo-
reana, stroje času, jenž vynalezl profesor. Při 
poslední cestě se ale Marty připletl do potyč-
ky, z níž byl křivě obviněn a uvězněn. Když 
se profesor snažil nastalou situaci řešit a mi-
nulost změnit, stalo se něco se strojem času, 
minulost tak zůstala nezměněna a Marty stár-
nul s křivdou v srdci. Zachránit jej může jen 
změna minulosti a to, že se k němu opět vrátí 
jeho láska Jennifer. 

Jelikož DeLoreana k cestování momentál-
ně nelze použít, bylo potřeba najít jiný způ-
sob, jak se do minulosti dostat. A tak jsme 
celý první týden zasvětili hledání časového 
portálu a návodu k jeho sestavení, který 
zanechal jiný, profesoru Brownovi podob-
ný vědec. Do konce týdne se nám podaři-
lo všechny díly najít, portál sestavit, projít 
do minulosti, zvrátit události a celý Martyho 
osud napravit. 

Jak už to tak při cestování časem bývá, je 
třeba dávat pozor na to, aby jeden náhodou 
nezměnil něco, co změněno být nemělo nebo 
se nedotknul něčeho, co by mělo za důsledek 
nějakou časovou anomálii. Bohužel, něco ta-
kového se zřejmě stalo, a i když po návratu 
do budoucnosti přestal být Marty tolik naštva-
ný, neustále v něm bylo něco zlého. 

Během druhého týdne jsme zjistili, že jeho 
srdce díky narušení časoprostorové kontinu-
ality zčernalo a že jej Marty pro svou vlastní 
ochranu uložil do truhly neznámo kam. I když 
se nám truhlu podařilo najít, bylo třeba ji ode-
mknout a zjistit, zda se v ní srdce skutečně 
ukrývá. Nakonec jsme srdce opravdu z truhly 
dostali, zničili jej výbuchem, Martyho a jeho 
lásku k Jennifer, a tím i dobrotu v něm, za-
chránili. Každý úspěšný návrat do budouc-
nosti jsme náležitě oslavili na trhu s odměna-
mi díky vydělaným baškarům.

Letos jsme si kromě nového prostředí vy-

Foto:�archiv�Baška�dětem

Tábor Baška: Návrat do budoucnosti 2023

zkoušeli další novinky. Vařili jsme pro děti 
v pískovně a v táboře. K obědům se podával 
buřtguláš, opečené párky, indiánský a arab-
ský chléb, vyrobený tvaroh či maso ze Sea-
tonova hrnce. Rovněž jsme s dětmi každý 
týden přespali v táboře, poprvé díky dešti 
v budově v klubovně, podruhé v táborovém 
stanu nebo pod přístřeškem. K večeři se po-
dávaly opečené párky nebo vaječina. Také 
jsme letos uskutečnili výlet přes vypuštěnou 
přehradu a pro přespávající nachystali stezku 
odvahy.

Za toto vše vděčíme mnoha občanům 
Bašky a našim přátelům a známým. První po-
děkování náleží táborovému týmu, který jako 
obvykle předvedl neuvěřitelný výkon a dotáhl 
náš 14denní tábor do zdárného konce. Mimo 
běžné táborové povinnosti velký dík Adéle 
Blahutové za dovoz obědů, Barboře Chráp-
kové za objímající náruč pro holčičky, Joná-
ši Ludvíkovi za krásné obrázky do místních 
novin, Janu Richterovi ml. za osobité ztvár-
nění role profesora Browna, Marii Sovové 
za fotografickou dokumentaci, Celestýně Ha-
dáčkové za výborný guláš v pískovně a nej-
příšernější masku na stezku odvahy, Pavle 
Bělochové za velkou pomoc při rozdělování 
odměn a přípravě pátečních oslav konce tá-
bora a Vojtovi Zemanovi za originální spor-
tovní odměny pro děti. Tábor by také nebyl 
tolik akční bez nápaditých her a roztodivných 

pomůcek programového vedoucího Tomáše 
Sovy. Speciální poděkování patří Martinu Ko-
lomazníkovi, který ošetřil hromadu rozbitých 
kolen, zařídil vždycky vše, co bylo zrovna po-
třeba, a pomáhal mi po nocích stavět DeLo-
reana, kterého jsem na tábor prostě musela 
mít. 

Kromě výše jmenovaných děkujeme za-
městnancům OÚ Baška, především p. Pluc-
narové za zpracování administrativních 
záležitostí a tisk všeho, co jsme na tábor 
potřebovali, p. Kaniokové za bleskové zpra-
cování faktur a dodatečnou péči o ně, p. Zá-
palkové za laminování, obecním službám 
za stavbu stanu a jeho bleskové přesunutí, 
když se z něj stal krytý bazén, Martině Mí-
lové za sehnání dalších várnic na vodu pro 
naše vyprahlé děti, školní jídelně za zapůjče-
ní várnic na dovoz obědů, Broni Blahutové 
za veškeré báječné jídlo, které vyšlo z její ku-
chyně, Matěji Blahutovi za táborové placky, 
p. Ondračkovi z 3Dpromo za rychlou výrobu 
táborových triček a dodání správných veli-
kostí, bašťanským fotbalistům za zapůjčení 
zázemí a KVV Ostrava za přípravu jednoho 
z dopoledních programů. Při přípravě tábora 
nás podpořili a s organizací na straně obce 
pomohli Jan Richter a Martin Ogořalek. 

Rovněž děkujeme dětem a rodičům za pří-
zeň. Vážíme si toho!

� Hana�Kolomazníková

Nikdy dřív nebylo tak důležité zajistit dě-
tem jazykové znalosti, potřebné k tomu, aby 
byly úspěšné ve světě, kde panuje stále větší 
konkurence. V dnešní době znamená dobrá 
znalost angličtiny výrazně vyšší šance k přijetí 
na střední či vysoké školy a získání vhodného 
a kvalitního pracovního místa. 

Proto se někteří žáci osmých tříd rozhodli k je-
jich velkému prvnímu kroku ve studiu angličtiny 
a celý školní rok se pečlivě připravovali na slože-
ní mezinárodně uznávané zkoušky Cambridge�
English:�Key�for�Schools. Tato zkouška pokrý-
vá všechny čtyři řečové dovednosti – poslech, 
čtení, písemný a mluvený projev. Podle Společ-
ného evropského referenčního rámce (CEFR) 
tato zkouška odpovídá jazykové úrovni A2.

V sobotu 17. června se deset žáků naší 
školy sešlo, aby si načerpané znalosti a doved-

nosti otestovali a zjistili, na jaké úrovni anglický 
jazyk ovládají. Během tří hodin studenti museli 
dokázat, že rozumí základním frázím a umí je 
aktivně používat, umí reagovat na dotazy týka-
jící se jejich osobního života, projevit schopnost 
jednat s anglicky hovořícími osobami na různá 
témata, napsat jednoduché zprávy a příběh. 
Úkol to nebyl jednoduchý a my už teď víme, 
že všichni zkoušku složili (mnozí žáci prokáza-
li znalosti vyšší – úroveň B1) a budou si moci 
převzít mezinárodně uznávaný certifikát Cam-
bridge ESOL. Slavnostní předávání proběhne 
dne 26. září v budově naší školy. 

Všem studentům gratulujeme k perfektním 
výkonům a jejich rodičům za veškerou podpo-
ru. Těšíme se, že se všichni v září na slavnost-
ním předávání certifikátů setkáme!

� Iva�Novotná,�učitelka

Foto:�Archiv�ZŠ�Baška

První cambridgeské vlaštovky 
vypuštěny do světa

Milí fanoušci, v sobotu 12. srpna odehráli 
naši muži první utkání nového soutěžního roč-
níku. V tom minulém skončili v „C“ skupině 
na bronzové příčce. V ročníku 2023/2024 
bude náš tým hrát ve skupině „D“. Může-
me se tak těšit na zajímavé derby např. 
proti Palkovicím nebo daleké výjezdy do Oder. 
Rozpis utkání mužů naleznete níže.

Do nového soutěžního ročníku Baška kromě 
mužů přihlásila také mládežnické týmy. Po roč-

ní odmlce dorost a pro vysoký počet dětí 
také starší a mladší žáky a dva týmy star-
ší přípravky a dva týmy mladší přípravky. 
Rozpisy utkání jednotlivých týmů nalezne-

te v jednotlivých sekcích na webu www.fotbal-
baska.cz.  Martin�Boháč

Fotbalová sezóna 2023/2024 startuje

Nové nařízení obce Baška upravuje režim 
parkování vozidel v centru obce Baška, který 
je přizpůsoben převážně krátkodobému odsta-
vení vozidla.

• Parkoviště�č.�1�(za�obecním�úřadem) – par-
koviště s parkovacím automatem na mince – v re-
žimu zpoplatnění v pracovních dnech 7–17 hodin:

první hodina zdarma,
max. 2 hodiny 20 Kč,
max. 3 hodiny 40 Kč,
celodenní parkování 50 Kč.

• Parkoviště�č.�2�(vedle�obecního�úřadu) 
– vyhrazené parkoviště

• Parkoviště�č.�3�(u�pošty) – parkoviště s par-
kovacím kotoučem – v pracovních dnech 7–17 
hodin s maximální dobou parkování 1 hodina.

Parkovací místa určená k celodennímu od-
stavení vozidla ZDARMA se nachází u kultur-
ního domu.

Parkovací� hodiny je možné zakoupit 
v úřední hodiny v knihovně Baška.

� Obec�Baška

V centru obce Baška došlo k úpravě parkování

Poutě�v�obci�proběhnou:
Hodoňovice:�neděle�10.�září�2023

Mše svatá v kapli P. Marie:
neděle�11.�září�v�8.00�h.

Baška:�neděle�24.�září�2021
Mše svatá v kostele sv. Václava: 
Neděle:�24.�září�–�v�10.00�h.
Čtvrtek:�28.�září�–�v�10.00�h.
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jubilea

Září je měsícem narozeninových 
oslav našich jubilantů:

paní�Marie�Čeřovská�–�84�let,
paní�Ludmila�Zatloukalová�–�80�let,

pan�Václav�Vyvial�–�75�let,
paní�Marie�Šebestová�–�60�let,
paní�Dana�Švecová�–�60�let,
pan�Libor�Lekač�–�55�let,

paní�Renáta�Muroňová�–�50�let.

Vážení oslavenci, přejeme vám spoustu 
dalších krásných let plných štěstí, zdraví 
a samozřejmě i životní pohody a elánu.

Prázdniny na Pržně si místní děti užily. Zú-
častnit se mohly několika letních táborů. Byly 
plné sportu, zábavy a krásných chvil s kama-
rády.

Cyklisté�jeli�do�Rychleb
Toto nebyl tak úplně tábor, jako spíše sou-

středění dětí z cyklistického oddílu Kohouti 
SK Pržno. „Začátkem července jsme vyrazili 
do Rychlebských hor na tamní cyklostezky. 
Akce se zúčastnilo na několik desítek dětí i je-
jich rodičů. Rozdělili jsme je do skupin podle 
výkonnosti a věnovali jsme se zdokonalování 
jejich techniky, aby se posunuly dál. Bydleli 
jsme v pěkném areálu s chatkami a potřebným 
zázemím. Počasí nám vyšlo a děti byly nadše-
né,“ zhodnotil za pořadatele Vlastimil Matýsek. 

Stál i za příměstským táborem, který se 
konal začátkem srpna. Přihlásila se opět hro-
mada dětí a tentokrát se dostalo na všechny, 
nejen na členy cyklistického oddílu. „Dokonce 
jsme měli účastníky až z jižní Moravy nebo ze 
spřáteleného oddílu v Třinci. I zde jsme rozdělili 
děti podle výkonnosti, a ačkoliv počasí tento-
krát úplně nepřálo, sportu jsme si užili všichni 
dosyta a táborníci se vraceli každý den domů 
pěkně utahaní,“ pokračoval trenér. Děti vyrazi-
ly například pěšky na Ondřejník. Zaplavaly si 
v krytém bazéně ve frýdlantské Kotelně. Na-
vštívily přehradu Šance i muzeum dřevěných 
soch na Ostravici. Na kole zvládly dokonce 
vyjet na Lysou horu nebo na Pustevny. „Díky 
spolupráci s obcí jsme měli k dispozici zázemí 
Sportovního klubu Pržno i sál v budově obec-
ního úřadu. Mohli jsme trávit čas v tělocvičně. 
Krom cyklistiky jsme se věnovali i dalším spor-
tům, jako je stolní tenis nebo basketbal. Cyk-
listiku jsme trénovali i na našem prženském 
pumptracku, který je naprosto jedinečný, jako 
celý sportovní areál,“ pochvaloval si Matýsek. 

Spolu s dalšími trenéry se malým cyklistům 
snažil vštípit správné zásady. Učili je přeha-
zovat, brzdit a jezdit tak, aby měli z cyklistiky 
radost a neohrožovali své zdraví. Na místě byl 
i fyzioterapeut Rostislav Lysník. 

Týden nato se konal další tábor, tentokrát 
sportovní. Ani na něm účastníci nezaháleli 
a vyzkoušeli si řadu sportů. „Opět se ukázalo, 
že když se někdo dětem věnuje, sportování je 
moc baví. To potvrzuje fakt, že děti se na naše 
sportovní tábory chtějí za rok opět vrátit,“ dodal 
Matýsek.

Fotbalisti�utužili�kolektiv
Malí prženští fotbalisté se na přelomu čer-

vence a srpna potkali na příměstském táboře. 
Zúčastnilo se ho na 32 dětí. Nadšených dětí. 
„V dopoledních hodinách se věnovaly fotbalo-
vým tréninkům. V pondělí, středu a v pátek se 
konaly na fotbalovém hřišti SK Pržno. V úterý 
jsme s dětmi absolvovali výšlap na Skalku, 
přes Ondřejník, směrem do Frýdlantu. Ve čtvr-
tek jsme pak zdolali přes Hodoňovice Čupek 
a hezkou procházkou přes Metylovice jsme 
došli do Frýdlantu,“ popsal za pořadatele Jiří 
Matýsek. 

Upřesnil, že obědy měli fotbalisté zajištěny 
ve školní jídelně Základní školy TGM ve Frý-
dlantě, za což chce kolektivu jídelny ještě 

jednou poděkovat. „Každý den po obědě ná-
sledovala tréninková jednotka buď v tělocvičně 
gymnázia ve Frýdlantě nebo na hřišti za ško-
lou. Letošní tábor zastřešovalo celkem sedm 
trenérů, a to Antonín Blabla, Petr Literák, Jan 
Zagrapan, Lukáš Matýsek, Jan Kvaš, Vojtěch 
Blažek a Jiří Matýsek,“ dodal.

Hasiči�se�bavili�i�sportovali
V týdnu od 14. do 18. srpna se konal v po-

řadí již třetí ročník Hasičského příměstského 
tábora pro děti. Ty čekal pestrý program plný 
her i různých výletů. „Navštívili jsme například 
akvária v Bašce vodě v Janovicích. Vydali jsme 
se na celodenní výlet na Hukvaldy, kde jsme si 
prohlédli hrad, a navíc jsme absolvovali edu-
kační přednášku od správců obory na místní 
hájence,“ popsali hasičští vedoucí.

Ve středu dopoledne probíhala oblíbená 
soutěž Nakrm svého vedoucího, která spočí-
vala ve vaření gulášovky v kotlíku, ke kterému 
si děti musely vše samy připravit. „Musím vy-
zdvihnout kuchařské umění našich táborníků. 
Guláše byly opravdu vynikající,“ chválila ve-
doucí Monika Adamcová.

Odpoledne děti dováděly ve vodě a s vodou. 
Vrcholem dne byla ukázka a poučení od profe-
sionálních frýdlantských hasičů, kteří předvedli, 
jak se bezpečně chovat u vody. Předvedli i zá-
chranu tonoucího a sjezd přes vodu, kterou si 
vyzkoušely i odvážné děti.

Ve čtvrtek se konal celodenní výlet do Dino-
parku a poslední den připravili organizátoři tvo-
ření. Malí hasiči malovali na kameny, ale také 
si otestovali několik sportovních disciplín. Vy-
zkoušeli si třeba střelbu z luku, házení granátů 
na cíl nebo sestříknout pomocí hasičské džbe-
rovky sadu plechovek. Silné paže prověřilo za-
věšené lano. Proběhla i velká soutěž družstev, 
kdy děti plnily různé sportovní úkoly. Statečně 
soutěžily všechny děti bez rozdílu věku. „Chtěli 
bychom tímto poděkovat hasičům z Frýdlantu 
nad Ostravicí. A poděkování patří celému týmu 
prženských hasičů (Radek, Katka, Dominik, 
Luděk, Zdeněk, Monika, Jakub, Dalibor i paní 
Aničce Káňové a Katce Káňové za skvělou 
práci s dětmi a zajištění kuchyně).

Vinobraní už ťuká na dveře
Tradiční prženské vinobraní se bude konat už v sobotu 9. září od 15.30 hodin na nádvoří 

Občanského centra.

Na návštěvníky čeká široká nabídka vín a burčáku. Odpoledne a podvečer bude patřit 

Cimbálové muzice Josefa Marečka z Uherského hradiště. Po dlouhých letech do Pržna opět 

zavítá i trojnásobná mistryně České republiky v sabráži (sekání sektů) Libuše Vrbová. Večer 

pobaví a roztančí přítomné kapela Sagar, která kromě zábavové klasiky představí i Freddie 

Mercury show. 

Všichni jste srdečně zváni.

Ještě než se lidé sejdou na tradičním pr-
ženském vinobraní, přivítá starosta Pržna 
v sále obecního úřadu jubilanty z naší obce. 
Setkání s jubilanty se bude konat v sobotu 9. 

září od 14 hodin. Tentokrát se akce zúčast-
ní více než 40 oslavenců. Po oslavě všichni 
mohou zamířit na víno a příjemný kulturní 
program.

Setkání s jubilanty už v září

Ani prázdniny a letní počasí nebrání obci 
pečovat o majetek, který ji zdobí nebo i slouží. 
Na řadu tak přišel novorománský kostel Ne-
poskvrněného početí Panny Marie postavený 
v letech 1909 až 1910 ze sbírek věřících. 

„Nechali jsme provést sanaci krovu i úpravy 
proti dřevokaznému hmyzu. Bylo to zapotřebí, 

aby vydržel další desetiletí. Pokud si pamatuji, 
přes třicet let se tam žádné obdobné opravy 
nedělaly,“ vysvětlil starosta Pržna Petr Blokša.

Obec pak nechala zrekonstruovat i trá-
my v hasičské zbrojnici. Je stará přes 60 let 
a po celou dobu tam žádné opravy nebyly pro-
vedeny.

Obec pečuje o památku i zázemí

Na třicet soutěžních družstev mladých hasi-
čů se v poslední srpnovou sobotu sjelo do Prž-
na. Konala se zde soutěž v požárním útoku, 
kterou už počtvrté pořádalo místní sdružení 
dobrovolných hasičů. 

Večer před akcí členové SDH Pržno při-
pravovali soutěžní plochu a potřebné zázemí 
ve svém areálu. První soutěžní družstva se 
objevila kolem desáté hodiny a bylo možné 
zahájit soutěžní den. Soutěžilo se v kategoriích 
dorost, starší žáci, mladší žáci a mini. Zejména 
na ty nejmladší se soustředila pozornost, jed-
nalo se totiž o skutečně nejmenší hasiče, kteří 
měli mnohdy problém unést své soutěžní ná-
řadí, ale to vůbec neubíralo jejich snaze dostát 
svému úkolu. Nejmladším dvěma minihasičům 
byly jen čtyři roky!

Pro všechny soutěžící byl k dispozici vel-

ký stan pro případ deště, v otevřeném bufetu 
bylo možné pořídit malé občerstvení a pro děti, 
které nesoutěžily, bylo k dispozici malé hřiště. 
Plocha za hasičskou zbrojnicí se postupně plni-
la dětmi, řada soutěžních týmů se připravovala 
na útok, ti, co už měli odsoutěženo, se pomalu 
balili. Většina týmů po ukončení své soutěže 
odjížděla domů. Na místě zůstávali ti, kteří měli 
naději na pěkné umístění a těšili se na závě-
rečné vyhodnocení a předání vítězných pohárů.

Celá soutěž proběhla v rychlém tempu, ale 
v klidu a bez zmatků. Dobrá příprava se pro-
jevila v perfektním zvládnutí celé akce. Jen je 
škoda, že se v samém závěru soutěžního dne 
objevily kapky deště. Většina družstev tak už 
odjela a předávání cen proběhlo v komorněj-
ším podání. I tak byli ale vyhlášeni a oceněni 
vítězové jednotlivých kategorií.

Mladí hasiči se utkali na Pržně

Ještě než děti vyrazily vstříc prázdninovým 
dobrodružstvím, připravila pro ně prženská 
škola tradiční loučení s žáky pátých tříd. 

„Všem jim přejeme úspěšný start na vyšším 
stupni frýdlantských škol. Rozloučili jsme se 
však i se dvěma kolegyněmi, skvělými peda-
gožkami a osobnostmi, které odešly do dů-
chodu,“ podotkl ředitel školy Tomáš Kolesa. 
Na konci školního roku učitelský sbor ještě sti-
hl uspořádat dílnu pro společnou práci s žáky 
základní a mateřské školy Pstruží a pak už 
nastaly dva měsíce plné dobrodružství i odpo-
činku od učení. „Nyní je ale už září a my jsme 
zahájili nový školní rok. Co nás v něm mimo 
jiné čeká? Určitě uspořádáme tradiční akce, 

jako Drakiáda, Vánoční jarmark či jarní týden-
ní adaptační kurz a další. Kromě dětí přivítáme 
i nové kolegy. Na všechny se moc těšíme,“ 
doplnil ředitel.

Letos poprvé do školních lavic usedne jede-
náct prvňáčků. Vedení obce se opět rozhod-
lo je podpořit, takže dítka nejenže dostanou 
krásný památeční penál, ale jejich rodiče ob-
drží finanční příspěvek ve výši dvou tisíc korun 
na nákup potřebných pomůcek. „Tuto částku 
jsme oproti minulým letům navýšili, a to s ohle-
dem na nárůst cen,“ připomenul starosta Pržna 
Petr Blokša. 

Obec navíc hradí částečně i lyžařský a pla-
vecký výcvik školáků.

Školní rok začíná, žáky čekají tradiční akce

Děti z Pržna zažily na táborech léto plné sportů
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slovo starostky

Vážení�spoluobčané,
léto se chýlí ke konci a prázdniny jsou již jen vzpomínkou. Pevně 

doufám, že jste si užili dovolené a máte spoustu krásných a nezapome-
nutelných zážitků.

Nyní nám opět nastává realita všedních dnů. Děti se vrací do školy. 
Některé v ní usednou úplně poprvé a těm chci popřát, aby se jim v la-
vicích líbilo a aby hravě zvládly všechna úskalí školní docházky. Těm 
starším pak přeji klidný školní rok, plný nových vědomostí a pěkných 

známek. Rodičům zase přeji spoustu trpělivosti a porozumění.
Prázdniny jsou sice za námi, ale to neznamená, že tím končí i zábava. Co nevidět se bude 

konat například festival Pojez. Akce, na které se bude nejen výborně vařit, ale nebude na ní 
scházet ani zábava pro děti i dospělé. 

� Pavlína�Stankayová,�starostka�Ostravice

kos informuje

Ve spolupráci s regionální dopravní fir-
mou ČSAD Frýdek-Místek mělo čtyřicet na-
ších členů možnost vydat se koncem června 
přistaveným autobusem z Ostravice na Ly-
sou horu. Přestože nám počasí nepřálo, 
účastníci si výlet užili. 

Další společně plánovanou akcí byla 
návštěva informačního centra vodního díla 
Šance, která se konala po předchozí do-
mluvě dne 26. července, a to mimo běžný 
provoz informačního centra. Také tentokrát 
nás zastihlo velmi deštivé počasí, které ne-
umožnilo delší procházku po hrázi a okolí. 
Ač jsme místní a přehrada je tu už padesát 
let, účastníci se dověděli mnoho nových 
a zajímavých informací. Poděkování patří 

hlavnímu hráznému panu Ko-
nečnému a průvodci i bývalému 
dlouholetému hráznému panu 
Katauerovi. 

U poslední akce, tradičního prázdnino-
vém posezení u grilovaných klobás, se se-
šlo třicet sedm členů. Příjemnou atmosféru 
setkání umocnilo počasí, které tentokrát 
vyšlo. Poděkování patří personálu hostince 
U Řeky za poskytnuté zázemí a přípravu 
velmi chutných grilovaných klobás. 

Příští akcí je tradiční zájezd dne 6. září, 
jehož cílem je letos Uherský Ostroh. Více 
informací a možnost podávat přihlášky je 
do 5. září v knihovně IC Ostravice. 

� Jana�Nevludová

Senioři si prohlédli hráz i Lysou horu 

Už posedmnácté se pod Lysou horou 
v areálu hotelu Sluníčko konalo oblíbené 
Beskydské hudební léto. Pořadatelé připra-
vili hned dva hudební večery. V červenci si 
návštěvníci poslechli Pokáče, Michala Ho-
ráka a písničkářku Kaczi. V srpnu vystoupil 
Janek Ledecký s kapelou a Hladnov Rock 
Choir.

Historie festivalu Beskydské hudební 
léto se začala psát v roce 2004, kdy na Slu-
níčku vystoupili Jan Burian, Václav Koubek, 
kapela Buty, Jiří Schmitzer, Pavel Dobeš, 
Pepa Nos a Ivan Mládek.

Během dalších let se zde vystřídalo mno-
ho kapel a muzikantů různých hudebních 
stylů z České republiky a Slovenska. Pod 

noční beskydskou oblohou zazpívali Dan 
Bárta & Illustratosphere, Daniel Landa, 
Věra Špinarová, Marie Rottrová, Iva Bitto-
vá, Václav Neckář, Aneta Langerová, Ewa 
Farná, kapely Čechomor, Hradišťan, Hor-
kýže Slíže, Ine Kafe, Kryštof, Olympic, Mig 
21, David Koller & Band, Chinaski a mnoho 
dalších.

Investoři se zasadí 
o rozvoj obce

Aby obec ochránila zájmy svých obyvatel, 
schválili před letními prázdninami ostravičtí 
zastupitelé Zásady spolupráce s investory. 
Podobně tak učinili komunální politici v jiných 
obcích, které jsou také atraktivní a mnoho lidí 
by v nich rádo v budoucnu bydlelo. Například je 
mají na Čeladné nebo Bílé. „Jde o reakci na to, 
že je zde obrovský zájem stavět. My chceme 
těmito zásadami docílit, aby se developeři 
podíleli na rozvoji obce, ať již peněžitou či ne-
peněžitou formou. Takže v případě, že u nás 
postaví například apartmánové domy, zavážou 
se vybudovat komunikaci nebo zafinancovat 
rozšíření mateřské školy,“ vysvětlila starostka 
Ostravice Pavlína Stankayová. 

Vedení obce si uvědomuje, že při nárůstu 
počtu obyvatel je třeba přizpůsobit infrastruktu-
ru obce. Je proto dobře, že se na tomto budou 
podílet ti, kteří je na Ostravici přivedou.

„Developerské projekty jsou schváleny 
v rámci územního plánu již více než deset let, 
obec je bohužel nemůže ovlivnit. Sice bychom 
mohli zařídit změnu územního plánu, ale v tom 
případě bychom čelili žalobám ze strany inves-
torů, kteří by tímto řešili zmařenou investici,“ 
podotkla starostka. 

Srdečně Vás zveme na den
otevřených dveří k 
5. výročí založení 

 skautského oddílu na
Ostravici

V neděli 3. 9. 2023 
od 15:00-19:00 hod.

Zároveň bude
probíhat 

od 3.9. - 30. 9. 2023
interaktivní výstava
u skautské klubovny

Beskydské hudební léto si lidé užili

Naše obec se opět na jeden den dostane 
do popředí zájmu všech gurmánů. Vypukne 
zde Pojez fest, akce, na které se skvěle vaří, 
ale i baví. 

Návštěvníci zamíří v sobotu 9. září do are-
álu bývalé arcibiskupské pily. Od deseti ho-
din pro ně budou připraveny zajímavé „live 
cooking“ show. Díky nim nahlédnou přímo 
pod ruce šéfkuchařům, kteří zde v minulos-
ti třeba ukazovali, jak se porcuje velká ryba, 
grilují kvalitní steaky nebo vyrábí s precizností 
japonské sushi.

Během celého dne si budou moci všichni 
pochutnat na různorodých jídlech a okusit 
něco ze světové i tuzemské gastronomie. Mi-
nulý rok lidem chutnaly hamburgery, fantas-
tické poke, sushi i další speciality asijské ku-
chyně, různé steaky, ale i nevšední zmrzliny, 

cupcake a další dobroty.
Program nezapomíná na nejmenší ná-

vštěvníky, pro které bude připravena dětská 
zóna se soutěžemi, vařením a další zábavou.

„Jak pálivé papričky jste schopni sníst 
a kde jsou hranice pálivosti, kterou ještě sne-

sete, můžete vyzkoušet na chilli show Tomáše 
Nového z Třince,“ dávají tip na adrenalinový 
zážitek pořadatelé. 

Nebude scházet ani kulturní program. 
Ke kulinářskému koktejlu zahraje skupina Je-
len! Vstup na akci je zdarma!

Vychutnejte si Pojez fest na Ostravici!

Investiční akce probíhají v naší obci i v let-
ních měsících. V současné době jde o výstav-
bu nové části chodníku s lávkou v Ostravici 
u odbočky na bývalou Sokolskou chatu. Právě 
tato lokalita byla vybrána auditem bezpečnosti 
dopravního provozu jako velmi vhodná k rychlé 
realizaci s ohledem na bezpečnost chodců.

Na tuto akci budeme žádat o dotaci MAS 
Frýdlantsko-Beskydy, pokud budeme úspěš-
ní, ušetříme hned 90 % nákladů obecního 
rozpočtu.

Na podzim bychom chtěli pokračovat re-

alizací další části chodníku v obci, tentokrát 
ve frekventované lokalitě od restaurace U Tká-
čů ke kostelu. Tato část chodníku je ve velmi 
špatném technickém stavu a realizace bude 
složitá vlivem nutné koordinace všech činností 
mezi čtyřmi subjekty – Obec Ostravice, Ředi-
telství silnic a dálnic, Římskokatolická farnost 
a Národní památkový ústav.

Věříme, že dojde k potřebné shodě 
a do konce roku bychom mohli využívat nový 
a bezpečnější chodník. 

� Alena�Bačáková,�investiční�oddělení

I letos se věnujeme investičním akcím

V neděli 24. 9. pořádají České dráhy 
jízdu zvláštního parního vlaku z Ostravy 
do Ostravice, jako připomínku někdejších 
výletních vlaků, tvořených patrovými vozy, 
které tahaly slavné papoušky.

Mimořádně bude tento vlak mít tento den 

právě tuto lokomotivu ze Slovenska a pa-
trovou jednotku, která na severní Moravě 
nebyla již šest let a asi zase dlouho nebu-
de.

Vlak přijede do Ostravice přibližně 10.10 
a odjede okolo 11.45.

Přijďte se podívat na parní vlak
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slovo starosty

Vážení a milí spoluobčané,

po dvou prázdninových měsících tu opět máme září, s nímž je neodmyslitelně spjatý 

začátek nového školního roku. Všem žákům, studentům, pedagogům i rodičům proto přeji 

hned na úvod, aby to byl rok po všech stránkách úspěšný.

Letošní září je ovšem pro Malenovice obzvlášť významné z jiného důvodu. Nejvýraznější 

dominanta naší obce – kostel sv. Ignáce na Borové – slaví totiž krásné a kulaté výročí. Před 

350 lety, konkrétně 14. září roku 1673, byl kostel slavnostně posvěcen. 

Posvícení (nebo chcete-li krmáš či hody) u nás sice příliš tradici nemá – na rozdíl třeba 

od vesnic na Hané nebo na Slovácku jsme zvyklí slavit spíše pouť podle patrona, jemuž je 

kostel zasvěcen – ale byla by velká škoda přejít toto výročí jen tak bez povšimnutí. 

Ať už je pro vás kostel na Borové místem pravidelné modlitby nebo jej máte spjatý se 

svatbou či křtinami nebo pro vás představuje „jen“ jakýsi pomyslný pevný bod v krajině pod 

Lysou, malebný, poetický, fotogenický… – zkrátka ať pro vás znamená cokoli, troufám si 

říct, že významnější památku či místo u nás v obci nemáme.

Chtěl bych proto popřát nejen borovským farníkům, ale celé naší obci, aby kostel sloužil 

svému účelu další stovky let a vévodil nadále panoramatu Malenovic. 

 Pavel�Kuběna,�starosta

informace obecního úřadu

- Obecní úřad v rámci rozšíření služeb 

občanům nabízí zajištění� rozvozu�obě-

dů. Předpokládaná cena jednoho menu 

je 110 Kč + cca 20 Kč doprava. Zájemci 

mohou pro bližší informace kontaktovat 

obecní úřad na tel. čísle 558 675 014, 

nebo mailem na podatelna@malenovice.

eu.

- Na titulní straně obecního webu ma-

lenovice.eu nově najdete banner ČEZ 

Distribuce s aktuálními informacemi 

o plánovaných� i� neplánovaných� od-

stávkách�elektřiny. 

- Moravskoslezský kraj spustil v pon-

dělí 31. 7. příjem žádostí o poskytnutí 

kotlíkové� dotace. 5. výzva kotlíkových 

dotací je poslední výzvou před účinnos-

tí zákazu provozu kotlů, které nesplňují 

alespoň 3. třídu (zákaz provozu kotlů 

od 1. 9. 2024). Ke krajské dotaci finan-

cované z evropských zdrojů se připojila 

i Obec Malenovice. Úspěšným žadate-

lům zastupitelstvo schválilo příspěvek 

5 000 Kč z obecního rozpočtu.

Podmínky programu a žádost k vypl-

nění naleznete na https://lokalni-tope-

niste.msk.cz/ a stránkách kraje https://

www.msk.cz/ (v sekci Dotace).

Dotazy k podmínkám a pomoc s vy-

plněním žádosti vyřešíte na kotlíkové 

lince 595 622 355, e-mailu kotliky@msk.

cz nebo v kotlíkové kanceláři A106 v bu-

dově krajského úřadu na adrese 28. října 

117, Ostrava.

CVČ U Rosničky informuje
Milé děti, milí dospělí,
je to k nevíře, ale prázdniny jsou za námi. 

Utekly jako voda a já pevně věřím, že byly plné 
zážitků, smíchu, slunce a vody, nových přátel-
ství a celkové pohody.

Než se rozepíšu o plánech v Rosničce 
na nový školní rok, dovolte mi, abych shrnu-
la srpnové tábory v Rosničce. V srpnu byla 
Rosnička nabitá k prasknutí. Nejdříve se celý 
týden sochařilo a tvořilo z keramické hlíny. 
Ve stejném týdnu si děti ze sportovního tábo-
ra vyzkoušely turistiku, diskgolf, lanové cent-
rum, minigolf, nerf bitvu a atletiku, boldrovku 
a bembajz. Následující týden patřila Rosnička 
Kulinářské cestě kolem světa a jako poslední 
si holky z kreativního tábora vyzkoušely řadu 
různých technik tvoření a nacvičily tanečky 
k závěrečnému vystoupení pro rodiče. Klu-
ci zvládli výšlap na meteorologickou stanici 
na Lysou horu, dále boldrovku ve Vítkovi-

cích, cvičnou štolu ve Staříči, výlet do Prahy 
a páteční kurz bubnování s vystoupením pro 
rodiče.

Obrovské díky patří nejen dětem za skvě-
lou atmosféru, kterou na táborech vytvořily, 
za jejich bezpečné chování a respektování 
pravidel, ale také holkám-lektorkám za preciz-
ně a zajímavě připravené programy a výborně 
odvedenou práci.

Pro zajímavost – letošních táborů se v osmi 
turnusech zúčastnilo celkem 174 dětí.

V novém školním roce se můžete těšit ne-
jen na již zaběhnuté kurzy keramiky, výtvarky, 
tanečků a dílen, ale nově také na přírodovědný 
kroužek, tvořivé šikulky, jógu pro děti a jógu pro 
dospělé, déle lekce 
zpěvu a pravděpodob-
ně i cvičení tabaty (toto 
však do uzavírky vy-
dání Mikroregionu ne-

mám potvrzené). Z akcí pro 
veřejnost se můžete mimo 
jiné těšit na podzimní a jarní 
focení a podzimní i jarní ke-
ramické workshopy.

Od 1. 9. 2023 bude zveřejněn rozvrh kurzů 
a bude možné se pomocí on-line přihlášky hlá-
sit na jednotlivé kurzy na adrese https://www.
urosnicky.eu/tabory/on-line-prihlaska/.

Srdečně zvu všechny zájemce na tradiční 
Veletrh kroužků, konaný TiC FnO, ve čtvrtek 
7. září v Kulturním centru FnO od 13 hodin.

Přeji všem dětem úspěšný návrat do školních 
lavic a budu se těšit na viděnou v Rosničce.

� teta�Blanka

Po úspěchu loňského nultého ročníku rece-
sistického závodu RajSki cup se v sobotu 26. 
srpna konal jeho oficiálně první ročník.

Známá malenovická pranostika praví, že 
o borovské pouti se nad Lysou objeví první 
sněžný mrak. Skoro měsíc od svátku sv. Igná-
ce se tedy skupina sportovních nadšenců z řad 
satinských kamarádů opět po roce sešla v plné 
běžkařské výbavě nad Satinskými vodopády 
na startu prestižního klání RajSki cup. Teplota 
blížící se třiceti stupňům Celsia sice poněkud 
komplikovala volbu vhodného vosku a ani po-
lední bouřka, která posunula plánovaný start, 
příliš nepomohla podmínkám na trati, nakonec 
ale všichni trasu od Korýtka k Veličkům zvládli 
více než bravurně. 

V Hospodě u Veličků pak pochopitelně pro-
běhlo důkladné vyhodnocení celé akce. Všich-
ni zúčastnění mohli v tomto ohledu konstatovat 
jediné – závod neměl chybu a již nyní se těšíme 
na jeho další ročník!

RajSki cup 2023 aneb na běžkách od Korýtka k Veličkům
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Prvním krokem k modernizaci knižního fondu 
naší metylovské obecní knihovny bylo v rámci 
spolupráce s Městskou knihovnou ve Frýdku-
-Místku odborné vyřazení nepoužívaného a za-
staralého knižního fondu. Zkušenýma rukama 
pracovnic frýdecko-místecké knihovny prošly 
všechny tituly, které si naši čtenáři mohli během 
let v místní knihovně přečíst. Knihy, které už byly 
dlouhodobě mimo výpůjčky či jsou z hlediska 
čtenářského zájmu méně využívány a vyhledá-
vány, byly v průběhu měsíce května vyřazeny 
a nabídnuty veřejnosti ve dvou termínech k od-
koupení za symbolickou cenu pěti korun.

Jednalo se přibližně o dvě tisícovky knih, z nichž 
se během červnové a červencové dopolední so-
botní burzy v místním kinosále prodalo celkem 673 
kusů v celkové hodnotě 3365 korun. Vybraná část-
ka bude použita na koupi nových knižních titulů.

Velké poděkování patří pracovníkům naší 
rychlé roty, kteří knihy perfektně, a hlavně pře-
hledně a tematicky uspořádali tak, aby si jejich 
noví majitelé mohli opravdu vybrat tituly, které 
je zaujaly. Lidé přicházeli se seznamy knih, jež 
si chtěli koupit, s taškami i baťůžky a většinou 
je naplnili nebo se i vraceli pro knihy podruhé. 
Společně s Janou Murkovou a Viktorkou jsme 
si i my, prodávající, obě dopoledne užily a zá-

Burza vyřazených knih přilákala skalní čtenáře 

jem o knihy nás mile překvapil.
Protože jsem byla od dětství pravidelným 

návštěvníkem naší knihovny, byla mi většina 
titulů velmi blízká a i pro mne osobně bylo pří-
jemné se starými knihami probírat a prohlížet 
si je. A také se mi vybavila vzpomínka na na-
šeho dlouholetého obětavého knihovníka „ne-
dělní knihovny“ pana Bohuška Halatu. Nikdy 
se nezlobil, že těch knih mám napůjčováno 
příliš a dávno jsem překročila výpůjční dobu, 
a vždycky přišel s tipem na zajímavou novinku 

nebo knihu, kterou si určitě musím přečíst. 
Seneca před mnoha staletími řekl: „Kniha 

je základem poznání, učitelem věků, vládcem 
království ducha.“ Knih není nikdy dost. V naší 
obecní knihovně se můžeme těšit na rozsáhlou 
obměnu knižního fondu a modernizaci mobiliá-
ře. Věříme, že všechny tyto kroky přilákají nové 
čtenáře nejen za účelem výpůjček knih, ale 
také k setkání s ostatními nadšenými čtenáři 
všech věkových kategorií. 

 Za�kulturní�výbor�Renata�Spustová

V kulturním výboru obce Metylovice vznikla 
myšlenka zapojit do dění v obci i nejmladší ge-
neraci našich „náctiletých“, poslechnout si jejich 
přání ohledně zábavy a trávení volného času, 
a především jim umožnit takovou akci zorgani-
zovat. Samozřejmě za pomoci nás dospěláků. 

Po červnovém setkání s Anežkou Pope-
lovou a Tomášem Halatou vznikl první nástin 
toho, co jejich generaci baví a zajímá. A proto-
že k letnímu období patří zábava, tanec a uvol-
nění, rozhodli jsme se společně spojit své síly 
a zorganizovat v naší sokolovně taneční Eu-
phoria Party.

Celá organizace byla v režii naší mládeže 
– pořadatelského týmu ATA. Vybrali svého 
dýdžeje Martina Matýska, graficky zpracovali 
plakát, akci propagovali na sociálních sítích, 
podíleli se na přípravě sálu a také na zajiště-
ní cateringu. Připravit sokolovnu nebylo vůbec 
jednoduché. Do práce se zapojilo jedenáct čle-
nů týmu ATA za pomoci Jany Murkové, Petra 
Murka, Lukáše Halaty a Marka Halaty. Kluci se 
naučili natahovat a v závěru také skládat mas-
kovací síť, společně s děvčaty ji nazdobili, při-

pravili židle a stoly a také vstupenky. Samozřej-
mě se všichni podíleli i na závěrečném úklidu.

Ale k samotné párty. V pátek 4. srpna od 20 
hodin hrál DJ Martin opravdu skvěle. Sál roz-
tančil na oldies z osmdesátek, ale později už 
přišla tvrdší muzika prokládaná písničkami 
z kultovního seriálu Euphoria. Téměř stovka 
mladých tančila celou noc a každý okamžik si 
užívala naplno. O jejich bezpečnost se starala 
požární hlídka Kamila Stonjeka a Petra Murka, 
tři členové security služby a my dvě s Janou 
Murkovou u vstupenek. Po půlnoci zavítala 
na párty i starší generace třicátníků a čtyřicátní-
ků a zábava se opravdu rozjela. 

Ohlasy naší mladé generace na akci byly po-
zitivní. Nápadů má tým ATA v zásobě ještě hod-
ně a my v kulturním výboru se těšíme, že naše 
mezigenerační spolupráce se „stínovým kultur-
ním výborem“ bude pokračovat i dál a že najde-
me i příště společnou řeč, společnou zábavu, 
a především společné akce. Třeba to budou 
akce sportovní, soutěžní nebo videoherní. A co 
byste si přáli vy? Těšíme se na vaše podněty. 

 Za�kulturní�výbor�Renata�Spustová

Euphoria Party byla nabitá energií

Zatímco se děti bavily na táborech či dovole-
ných, v metylovské škole se koncem srpna pilně 
pracovalo. Vznikala tam nová kmenová učebna, 
která byla přestavěna ze stávající počítačové třídy. 
V rámci přestavby došlo k výměně nábytku a vy-
bavení. Standardní stoly nahradily moderní lavice 
s vestavěnými výsuvnými monitory, které při vý-
uce informatiky či cizích jazyků vyjedou z lavice 

ven a v další hodině se zas schovají. Monitory tak 
nebudou překážet ani dětem, ani vyučujícím. 

„Pořídili jsme i nové počítače, interaktivní 
tabuli, monitory a ozvučení, a aby třída mohla 
sloužit i jako jazyková, dokoupili jsme i interak-
tivní software pro jazykovou učebnu. Na celou 
akci získala škola dotaci Virtuální realita ve vý-
uce na základních školách z programu IROP,“ 

uvedl starosta Metylovic Lukáš Halata.
Děti si užijí i vstup do virtuálního světa 

za pomoci speciálních brýlí. Bude jich 19, aby 
si je mohli nasadit všichni žáci včetně učitele. 

„Novou učebnou řešíme i problém s kapaci-
tou. Dříve se do této třídy vešlo jen 12 dětí, nyní 
se do ní dá více lavic, a tím i větší počet žáků,“ 
dodal starosta.

Na žáky čeká nová učebna plná divů

Bluegrass Theatre v Metylovicích pořádá po-
slední akci této sezóny. V sobotu 9. září se na ma-
lém pódiu za školou uskuteční koncert hned čtyř 
kapel, vystoupí Poutníci, Synergy Effect, Whiskey 
Before Breakfast a domácí Ptačoroko.

Kapelu Poutníci není třeba nijak zvlášť před-
stavovat, vždyť hraje už od roku 1970, kdy se 
konalo v Country klubu v Maloměřicích první vy-
stoupení dnes již legendární kapely, hrající blue-
grass a country. Již od prvních koncertů a hudeb-
ních přehlídek se skupina zařadila do brněnské 
a krajské špičky této hudby, což potvrdila i svými 
postupy do celostátního finále soutěže, jež měla 
tenkrát velký zvuk a jmenovala se Porta. Samo-
zřejmě, že čím déle Poutníci hráli, tím se zdoko-
nalovala jejich hra, ale také se měnily sestavy.

V roce 2020 bylo v Trutnově během koncer-
tu a oslav 50 let v country pokřtěno šestnácté 
poutnické CD. 

Skupina Synergy Effect vznikla na počátku 
roku 2020 a je zaměřena na akustickou hudbu 
v žánrech bluegrass, country, folk s přesahem 
do jiných žánrů. Jednotliví členové kapely mají 
letité hudební zkušenosti i účinkování a hostová-
ní v jiných skupinách, jako například Divokej Bill.

Whiskey Before Breakfast je ostravská 
bluegrassová kapela. Repertoár skupiny tvoří 
bluegrassové standardy, gospely a samozřej-
mě instrumentální skladby. Skupina zpívá jak 
v anglickém, tak českém jazyce. 

Domácí kapela Ptačoroko hraje akustickou 
hudbu, která nástrojovým složením vychází 
z jedné ze současných podob angloameric-
kého folklóru nazývaného bluegrass. Stylově 
se kapela nijak neomezuje, ve vlastních i pře-
vzatých skladbách se uplatňují prvky z různých 
žánrů, v největší míře z folku a rocku. Hlavními 
rysy kapely jsou nasazení a emoce.

Poutníci dorazí do Metylovic

Plesy se obvykle konají v průběhu zimy. 
Provozovatelé Budky na Čupku se však roz-
hodli porušit tradici a svůj vůbec první Letní 
ples uspořádali poslední srpnový pátek. 

Na kopci tak vznikl zastřešený taneční par-
ket, nechybělo tradiční „peklo“ a také výstava 
fotografií, která ukazovala, jak to na Čupku 

v minulosti vypadalo. 
Tanečníci mohli ochutnávat piva z lokál-

ních minipivovarů, k mání byly míchané drinky 
a spousta dobrého občerstvení. „Musím říct, že 
ples se vydařil a vše bylo parádní. Návštěvníků 
dorazilo tak akorát, aby se nikde netvořily dlou-
hé fronty. Nálada byla skvělá a dle ohlasů se 

lidem u nás líbilo. První ročník tedy máme za se-
bou a už se těšíme na další opět za rok,“ zhod-
notila pořadatelka Hanka. Děkuje nejen lidem, 
kteří na kopec dorazili, ale i firmě Edvamko, kte-
rá dokázala postavit rovné pódium na extrémně 
nerovném kopci a panu Blechovi, že umožnil 
na akci využít jeho soukromý pozemek.

Foto:�Lucie�Matysová

Letní ples lákal na tanec i dobroty

Až nastoupí děti v září do školy, čeká je 
změna. Vede ji totiž nová ředitelka Eva Pálko-
vá. Odkud přišla a co má v plánu, prozradila 
v krátkém rozhovoru.

Odkud�do�Metylovic�přicházíte?�
Svou učitelskou dráhu jsem odstartova-

la na základní škole v Dolní Lutyni, kde jsem 
strávila největší část svého profesního života. 
Na tuto školu stále s láskou vzpomínám, vy-
budovala jsem si tam pevné vazby. Pak přišlo 
stěhování a já jsem přemýšlela, zda mám školu 
opustit nebo si hledat práci v okolí svého nové-
ho domova. Našla jsem si ji v nedaleké Čelad-
né a o několik let později ve Staříči. Na obou 
školách jsem se setkala s novými kolegy, vý-
zvami a možnostmi, které mě opět posunuly 
v profesním životě. Z každého místa, ve kterém 

jsem jako pedagog působila, jsem si odnesla 
nesmírně cenné zkušenosti a poznání. 

Jak�se�vám�líbí�metylovická�škola?
Když vjíždíte do centra obce Metylovic, ško-

lu není možné přehlédnout. Moderní budova, 
která byla vybudována teprve před devíti lety, 
je zázemím pro vzdělání dětí školního i před-
školního věku.

Budova mě zaujala uvnitř prostornými chod-
bami plnými denního světla, ale i promyšleným 
designem interiéru. Velice se odlišuje od kon-
venčních modelů, na které jsme běžně zvyklí. 
Každá třída je vybavena moderními technolo-
giemi, což umožňuje interaktivní formu výuky. 
V současné době se pracuje na modernizaci 
počítačové učebny, která díky stále se zvyšují-
címu počtu žáků musí sloužit také jako učebna 

kmenová. Každá mince má dvě strany, platí to 
i o této krásné budově. Hodilo by se nám více 
prostoru pro zázemí zaměstnanců a ukládání 
pomůcek.

Máte�nějaké�plány,�co�byste�třeba�chtěla�
změnit� nebo� jakým� směrem� chcete� školu�
směřovat?

Moje představa současné školy je propojit 
tradice s moderními pedagogickými přístupy. 
Je to škola, do které chodí děti rády, představu-
ji si ji jako moderní komunitní centrum. Je třeba 
ukázat, že vzdělávání může být zábavné, inspi-
rativní, kreativní a přizpůsobené dnešní době. 
Už jsem o sobě slyšela, že nosím hlavu v ob-
lacích. Jsem přesvědčena, že stojím především 
nohama na zemi. Věřím, že metylovický tým 
kolegů bude podobně naladěn jako já.

Školu vede nová ředitelka Eva Pálková

Čím dál více rozmanitějších akcí pořádají 
provozovatelé Budky na Čupku. O prázdni-
nách tam chystali různé dobroty, pořádali gur-
mánské akce, ale také se věnovali dětem. 

„Například jsme uspořádali velké batikování 
suchou formou. Každý si donesl tričko a určil 
styl, kterým chce batikovat. Děti se měly mož-
nost naučit, jak které barvy musí smíchat, aby 
dostaly přesně tu, kterou chtějí,“ popisovala 
provozovatelka Hanka. 

Další akcí pro děti bylo hledání pokladu zboj-
níka Evžena. Malí čiperové po cestě od Čen-
dy přes pískovny plnili úkoly a hráli společně 
hry, které jim zbojník Evžen zadal. Dokonce se 
i ukrývali před četníky. Na konci cesty na Čup-
ku museli najít ztracený poklad.

„A taky se u nás vařil kotlíkový guláš. Děti 

si musely nachystat a nakrájet všechny suro-
viny, naštípat dřevo, rozdělat oheň a starat se 
o něj a občas i míchat guláš. Mezitím jsme hráli 
Šupec a poznávali stromy a kytky. Nutno po-
dotknout, že se guláš velice povedl,“ chválila. 

Děti vařily na Čupku kotlíkový guláš
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Tradiční akce Den obce Pstruží se kona-
la v sobotu 19. srpna. Opět se ukázalo, že 
se lidé chtějí setkávat a utužovat sousedské 

vztahy. Děti si užily spoustu legrace na ská-
kacích hradech. Vyzkoušely si lukostřelbu 
a další zábavu. Pro dospělé byl připraven 

kulturní program s živou hudbou. Nechybělo 
výborné občerstvení. Návštěvníci se bavili až 
do nočních hodin.

Sběr nebezpečného odpadu v obci Pstruží
Termín�konání:�23.�9.�2023

Pozor, změna času!
parkoviště DUBINA 9.55–10.40
parkoviště SEVER 10.45–11.45

Obec Pstruží – NO, ZO, VOK a PNEU.
Přistavení�kontejneru�v�pondělí�18.�9.�na VOK na stanovištích 

„parkoviště Dubina“ a „parkoviště Sever“
Neukládat do přistavených kontejnerů elektro!!!

Stavební odpad, eternit, okna a nebezpečný odpad nepatří do velkoobjemového odpadu!!!

Vytříděný odpad 
obce Pstruží 
za rok 2022
1. čtvrtletí 2022 15,443 tun
2. čtvrtletí 2022 17,516 tun
3. čtvrtletí 2022 24,129 tun
4. čtvrtletí 2022 18,404 tun
Celkem�2022� 75,492�tun

V roce 2022 bylo díky recyklaci a vy-
užití papíru, plastů, skla, kovů, nápojo-
vých kartonů a dalších komodit v rámci 
tříděného sběru a využití odpadů v sys-
tému EKO-KOM uspořeno 1 740 365 
MJ energie a došlo ke snížení emisí 
o 75,840 tun CO2 ekvivalentu.

Den obce Pstruží si užili dospělí i děti

Pohoří Ondřejníku se v poslední době 
dostává do popředí zájmů turistů, a to 
především díky úžasným panoramatickým 
výhledům do celých Beskyd. Nenápadné 
kopečky ještě před pár lety lákaly na ne-
náročnou procházku hlavně lidi z okolních 
obcí. Pak přišel zdrcující útok kůrovce 
a kopce zalesněné smrky jsou v podstatě 
holé. To však paradoxně otevřelo výhledy 
na všechny strany.

Kopečky jsou relativně nízké (do 900 m) 
a zároveň většina přístupových i spojova-
cích cest stoupá docela pozvolně, takže se 
na nich cyklisté nenadřou tolik, jako kdyby 
stoupali třeba na Lysou horu.

Pokud navíc vystoupají do sedla, mo-
hou kroužit po Ondřejnících hned několika 
trasami, aniž by museli znovu klesat a ná-
sledně namáhavě stoupat. A právě tyto 
okolnosti umožní malým i velkým cyklistům 
relativně rychle projet celý okruh Ondřejní-
ků, přičemž se jim otevřou pohledy na Ly-
sou horu, Smrk, Radhošť i Javorník. Při 
jízdě na kole se tyto pohledy svižně mění, 
takže mají možnost vidět okolní hory hned 
z několika úhlů. A zatímco kdysi bylo mož-
no vidět Lysou či Radhošť jen z několika 
málo míst, kde bylo pár stromů vyvráce-
ných či vysekaných, dnes jsou ostatní hory 
stále před očima, a ještě si každý může 
shlédnout do údolí, kde uvidí život v obcích.

K tomu všemu najde každý hladový či 
žíznivý cyklista pod samotným vrcholem 
Ondřejník roubenku s názvem Ondřejníček, 
která turistům a cyklistům může slouží jako 
skvělá základna pro výlety. Cyklisté zde 

mohou provést eventuální servis svých kol 
nebo rovnou dobít elektrokola a samozřej-
mě si odpočinout a občerstvit se.

Další možnost výborného občerstvení 
najdou zájemci na Opálené. V tamní hos-
půdce jsou k mání různé dobroty, vévodí 
jim však fantastické borůvkové knedlíky. 
Kdo jednou ochutnal, musí se na ně neu-
stále vracet. 

Trasa�super�i�pro�hledače�kešek
Kdo neholduje cyklistice, může po trase 

zvané Po medvědích tlapkách vyrazit na lov. 
Jde ale samozřejmě o lov beze zbraní a cí-
lem jsou kešky. Že nevíte, o co jde? Zjedno-
dušeně řečeno je to celosvětová hra, ve kte-
ré je vaším úkolem nalézt skryté schránky 
pomocí GPS souřadnic. Souřadnice na-
leznete v mobilní aplikaci, která vás bude 
navigovat až na určené místo, kde začne 
v okruhu několika metrů samotné hledání. 
Po nalezení kešky se musíte zapsat fyzic-
ky do bločku v kešce a taky online v apli-
kaci. Součástí skrýše bývá často i „poklad“ 
ve formě drobných předmětů, typicky hraček 
z kinder vajíček, odznaků a dalších suvený-
rů, které můžete ve schránce vyměnit.

Kešky jsou většinou ukryté na zajíma-
vých místech, třeba u různých kulturních, 
přírodních, architektonických památek, jako 
jsou větrné mlýny, kostelíky, kříže, skalky 
a podobně. Mohou to být místa se zajíma-
vým výhledem, ale taky i městské keše, 
případně se může jednat o celé série keší 
zaměřené na určité téma. Samotné skrýše 
mohou být v dutinách stromů, pod kořeny 
či ve skále. Mnoho tvůrců keší se snaží vy-

tvořit skrýš co nejoriginálněji, takže hledání 
může zabrat víc než deset minut, o to je pak 
radost nad nálezem větší a kreativita tvůrce 
odměněna zaslouženým obdivem.

Samotné hledání keší může být vítaná kra-
tochvíle pro rodiny s dětmi, protože výlet v pří-
rodě tak dostává mnohem zajímavější rozměr, 
ale spoustu příznivců má i z řady dospělých, 
kteří se díky tomuto koníčku dostanou na za-
jímavá místa, doplní své znalosti z vlastivě-
dy, přírodovědy či techniky a mohou si užít 
i spoustu adrenalinu v případě keší umístě-
ných na stromech, skalách apod. 

 (Zdroj: pomedvedichtlapkach.cz)

Kdy jindy na kole na Ondřejník, když ne teď

Klub maminek a dětí Pstružátka se sešel 
i o prázdninách. V půlce srpna uspořádal 
lákavou akci nazvanou Palačinkový den. 
Účast byla parádní, sešlo se totiž na třicet 
dětí a jejich rodičů. 

„I když nám počasí zkomplikovalo ven-
kovní aktivity, snažili jsme se vymyslet 
narychlo stanoviště uvnitř, které všichni 
účastníci zvládli levou zadní. Odměnou 
poté byly palačinky různých druhů. Ře-

pové, špenátové, s nutelou a banánem či 
s marmeládou. Po palačinkách se jen za-
prášilo. Jsme moc rádi, že malým i velkým 
chutnaly,“ usmála se pořadatelka Kateřina 
Krkošková.

K večeru se počasí přece jen umoudřilo, 
a tak se letní kino s pohádkou mohlo konat 
venku. Děti užívaly společných chvil venku 
a shodly se v tom, že se těší na školku, kde 
se znovu uvidí.

Pstružátka uspořádala 
Palačinkový den
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Srpnové klubové akce proběhly dle plánu, 
krom níže uvedených programů probíhaly další 
pravidelné akce v klubovně, tzn. zdravotní cvi-
čení obou skupin a úterní karetní posezení. Jen 
kroužek angličtiny si prázdniny udělal. Ještě 
nás po uzávěrce čeká vycházka do Kunčic pod 
Stolovou s cílem v oblíbené Kolibě.

V�Kněhyni�pohoda,�jak�jinak
Ještě koncem července jsme vyrazili 

do naší oblíbené restaurace Kněhyně na horní 
Čeladné, kde jsme strávili příjemné chvíle. 

Letní�cesta�do�Pstruží
Vycházka do sousedního Pstruží s cílem 

ve Vlčárně patří mezi naše nejčastější, i tento-
kráte to bylo prima.

Co�tak�zase�do�Stodoly
Pod tímto mottem se skrývá další z oblíbe-

ných vycházek. V hospůdce Stodola je vždy 
příjemně, není to daleko a když ještě vyjde 
počasí… 

Posezení�jen�tak�
Klubové posezení bez předem daného pro-

gramu bylo veselé a živé, takže jsme se opět 
obešli bez obvyklých programových vložek.

Lázeňské�bubnování
Tradiční prázdninová akce v Rehabilitač-

ním centru Čeladná s naším oblíbeným bube-

nickým guru Jirkou Matýskem byla jako vždy 
zábavná a inspirativní. Díky, pane Jiří. Posléze 
jsme ještě poseděli U Sestřiček, a klubové od-
poledne tudíž nemělo chybu.

Jak�to�bude�v�září
V této chvíli ještě není z objektivních důvodů 

hotov zářijový klubový plán. Nicméně kompletní 
program najdete v pravý čas jako obvykle v Čela-
denském zpravodaji, v klubu, v infocentrech Če-
ladná a Pstruží nebo na www.senioriceladna.cz.

Pár slov závěrem
Přeji vám všem hezké ještě letní září a ško-

lákům úspěšný start do nového školního roku.
Vše o našem klubu od jeho vzniku v r. 2010 

najdete na www.senioriceladna.cz. 
� Petr�Bernady

Již poosmé se v podhůří Beskyd uskutečnil 
festival Ladná Čeladná. Dvoudenní akce nabi-
tá koncerty a programem pro děti vyvrcholila 
sobotním vystoupením Richarda Müllera, který 
patřil mezi největší lákadla letošního ročníku. 

První den zabodovala Bára Poláková se 
svou početnou kapelou a během hodinového 
koncertu odehrála jak nové písně, tak starší 
hitovky včetně nejznámější Nafrněné. Přední 
řady před hudební scénou zaplnili také fanoušci 
Emmy Smetany a Jordana Haje, kteří poslední 
píseň dozpívali mezi lidmi v publiku, za což skli-
dili ovace. O závěrečnou tečku za prvním dnem 
se pak postarala kapela Děda Mládek Illegal 
Band, na kterou zpívali a tancovali jak děti, tak 
jejich rodiče i prarodiče. 

Druhý festivalový den provázelo mrholení, ale 
i přesto večerní koncerty proběhly před zaplně-
nou scénou. Hudebním zážitkem bylo bravurní 
vystoupení cellisty a zpěváka Pavla Čadka, jehož 
na pódiu doprovodil neméně zručný akordeoni-
sta a bubeník. Koncert pro hudební fajnšmekry 
předvedla také legendární Laura a její tygři, na niž 
navázalo očekávané vystoupení Richarda Mülle-
ra. Zpěvák fanouškům věnoval své nejslavnější 
písně, které prokládal vtipnými glosami, a jeho 
charizmatický hudební projev doplnily vokalistky 
a další členové kapely v čele s fenomenálním sa-
xofonistou Michalem Žáčkem.  

Oba festivalové dny nabídly bohatý pro-
gram, který se v sobotu z větší části přesunul 
do tělocvičny tak, aby malí návštěvníci a jejich 
rodiče měli na festivalu co největší komfort. 
Kromě oblíbených divadelních představení děti 
zaujala interaktivní show s Adolfem Dudkem, 
který publikum vtáhl do světa ilustrátora knih. 
Velkou odezvu měl taneční workshop s Jaku-
bem Mazůchem, jemuž se podařilo roztančit 
početné dětské publikum.

„Letošní ročník byl, co se týče počasí, nejná-
ročnější. V maximální možné míře jsme proto 

přesunuli program pro děti pod střechu, aby si 
návštěvníci mohli bez ohledu na déšť vyzkou-
šet naši pestrou nabídku aktivit. Jako pořada-
telé bychom ocenili nebe bez dešťových mra-
ků, na druhou stranu mrholení bylo snesitelné 
a dle reakcí návštěvníků soudíme, že si z fes-
tivalu odnesli příjemné hudební zážitky. Děku-
jeme všem, kteří k nám letos zavítali, a těšíme 
se za rok na viděnou,“ uvedl ředitel festivalu 
Jindřich Vaněk. 

Další, v pořadí již devátý ročník Ladné Če-
ladné se uskuteční 2. a 3. srpna 2024.

PODĚKUJ�HORÁM�–�UKLIĎME�
A�VYSAĎME�BESKYDY�S�HEIMSTADEN

Kdy:
28. září od 9 do 15 hodin

Kde:
Čeladná-Podolánky,�kaple�Cyrilka

Ostravice areál Na Pile
Frýdlant nad Ostravicí – Ondřejnická ulice

Ondřejník – Roubenka Ondřejníček
Jak�se�zapojit�do�úklidu?

Na označených stáncích obdržíte pytle na odpad, rukavice a malé občerstvení. 
Po návratu naplněné pytle odevzdáte. Svoz odpadu ze stanovišť je zajištěn. 

Jak�se�zapojit�do�sázení�lesa?
Od kaple Cyrilka bude zájemce odvážet tam i zpět kyvadlová doprava. 

Na místě bude k dispozici nářadí, sazenice i pracovníci, 
kteří všem ochotně poradí a vysvětlí detaily. 

Prázdninové venčení na pokračování

Foto:�Tomáš�Beran

Fanoušci Chinaski kapelu 
uvidí nejen na pódiu

I přes kapky deště zaplněná Ladná Čeladná

Je dobubnováno a náš guru je spokojen.

Květné posezení ve Vlčárně. Pohoda ve Stodole.

Chinaski si pro své letošní velké letní turné 
vybrali krásná místa pod širým nebem po ce-
lém Česku. V rámci šňůry koncertů dorazí 8. 
září i do Čeladné. Dvouhodinová show v are-
álu tamní základní školy nabídne největší hity 
kapely i pár písní z aktuálního alba Frihet. 
Vstupenky v síti TicketLIVE budou v prodeji 
i na místě. Areál se otevře v 17 hodin.

V rámci letošního turné Chinaski hrají v pří-
rodních amfiteátrech, letních kinech, parcích 
a zámeckých nebo pivovarských zahradách. 
Pro každou zastávku si kapela zvolila i naděj-
nou místní kapelu, které dají prostor na velkém 
pódiu před svým vystoupením. „Poslechli jsme 
si desítky kapel, které projevily zájem si s námi 
zahrát, a bylo pro nás příjemným zjištěním, ko-
lik skvělých muzikantů se nám ozvalo. I diváci 
se mají ještě před začátkem našeho koncertu 
na co těšit,“ říká k výběru předkapel kytarista 
František Táborský. V Čeladné si Chinaski vy-
brali formaci Tři Vykřičníky.

Fanoušky čekají i gastronomické zážitky 
a několik překvapení, o které se Chinaski po-
starají ještě během podvečera. „Na koncertech 
za námi chodí lidé a chtějí nám říct, co pro ně 
naše hudba v jejich životě znamená. Nám se 
to krásně poslouchá a je to pro nás ta největší 

odměna. I proto jsme se rozhodli s fanoušky 
strávit ještě více času a setkat se s nimi už 
před začátkem koncertu,“ říká frontman Michal 
Malátný. Se členy kapely se fanoušci potkají 
v areálu koncertu, kde jim Chinaski načepují 
pivo, namíchají drink nebo jim poradí s výbě-
rem merche.

Vstupenky jsou k dostání v síti TicketLIVE 
za 550 Kč, děti do 12 let mají vstup za 150 Kč. 
Vstupenky budou v prodeji také na místě 
za 650 Kč. 

Kapela Chinaski v loňském roce vydala dva-
nácté album Frihet. Název pochází z norštiny 
a znamená „svoboda“. Hudebníci kolem zpě-
váka Michala Malátného ho natočili na břehu 
Norského moře, ve stylovém dřevěném studiu 
nedaleko Ålesundu. Produkce se ujal Brit Greg 
Haver, který stojí za předešlými úspěšnými 
alby Rockfield a Není nám do pláče. Za mixem 
nahrávky je spolupracovník Green Day nebo 
U2 Chris Lord-Alge.

Časový�harmonogram
Od 17.00 vstup do areálu 
18–19.00  Chinaski s vámi 
19.10             předkapela Tři Vykřičníky 
20.00             Chinaski
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jubilea

K srpnovému jubileu přejeme všechno 
nejlepší, hodně štěstí, zdraví a lásky 

paní Dagmar Kozákové, Marii Žižkové, 
Jiřině Hodurové a panu Václavu Žižkovi, 

všem z Janovic.

Obec�Janovice

Hned dvě nepříjemnosti během jednoho 
srpnového týdne museli řešit zaměstnanci 
obce.

Na autobusové zastávce Janovice „škola“ 
došlo již podruhé ke zničení korkové nástěn-
ky. Toto počínání nejenže stojí obec peníze 
a čas zaměstnanců, ale také ničí vzhled ve-
řejného prostoru.

Dále někdo odhodil komunální odpad 
na místě, kde rozhodně nepatří. Za účelem 
odložení odpadu je v obci síť kontejnerů a ná-
dob, jak na směsný odpad, tak na tříděný od-
pad. Dále je každou sobotu a středu v provozu 
sběrné místo „Dvoreček“ a v části Bystré sběr-
né místo za bývalou školou. Na těchto místech 
je možné odevzdat směsný odpad, velkoobje-
mový odpad, ale také bioodpad, kovy či dřevo.

Kromě toho také přibývá případů, kdy ně-
kdo pravidelně odhazuje pytle s odpadem 
přímo v autobusových zastávkách nebo vedle 
velkoobjemových kontejnerů, které jsou roz-
místěny na některých částech obce a slouží 
pro odkládání běžného komunálního odpadu 
občanům, ke kterým není zajížděno pro do-

V letošním roce probíhá ve Frýdlantě nad 
Ostravicí série vzdělávacích a inspirativních 
kurzů spadajících do projektu Akademie pro 
podnikatele z Beskyd. Pro občany ze 13 obcí 
Mikroregionu, tedy včetně Janovic, je tato ak-
tivita bezplatná, díky finanční podpoře obcí Mi-
kroregionu Frýdlantsko-Beskydy. Organizátory 
programu jsou Mikroregion Frýdlantsko-Besky-
dy, Místní akční skupina Frýdlantsko-Beskydy 
a nezisková organizace Progresko.

V rámci tohoto projektu vznikl také Diář pod-
nikatele, ve kterém jsou představeny příběhy 
deseti vybraných beskydských podnikatelů. 
Mezi nimi najdeme hned tři janovické občany, 
přičemž dva z nich provozují své podnikání pří-
mo na území obce.

První z nich je Karolína Rovenská, která 
v budově bývalé fary poskytuje už více jak rok 
služby fyzioterapie pod značkou FYZIO Kája. 
Dalšími podnikateli jsou manželé Jakub a Ale-
na Ralenovští. Ti ve svém RALEN Laser vyrá-
bějí úžasné dřevěné dekorace, medaile, přání 
a mnoho dalšího pomocí laserového vyřezá-
vání. Třetí podnikatelkou je Ivana Remešová, 
která má ve Frýdlantě nad Ostravicí prodejnu 
a e-shop s pracími potřebami Pinny.cz.

Jsme velmi rádi, že kromě těch, kteří byli 
do projektu Diář podnikatele vybráni, máme 
v Janovicích celou řadu dalších šikovných lidí, 
kteří úspěšně provozují své podniky. Všem pře-
jeme mnoho úspěchů a elánu v jejich činnosti.

� Lukáš�Plánička

Zájezd janovických 
seniorů do pstruhařství

V úterý 22. srpna vyrazili janovičtí senioři 
do Rožnova pod Radhoštěm navštívit pstruhař-
ství pana Halamíčka, kde si pochutnali na čer-
stvé smažené rybě. Pro velký zájem o tuto akci 
byl zajištěn autobus pro 58 účastníků, který 
vyjel v 9 hodin z Janovic. 

Po příjezdu do Dolních Pasek jsme byli mile 
přivítáni majitelem pstruhařství panem Hala-
míčkem. Prohlédli jsme si celý areál a okolí 
a těšili se na dobré ryby. Ryby se smažily pří-
mo před námi a byly podávány se zeleninovým 
salátem a chlebem. Jejich chuť předčila všech-
na naše očekávání. Rybu bylo možno zalít pl-
zeňskou dvanáctkou za velmi přijatelnou cenu. 
K tomuto úkonu jsme si přivezli velice šikovnou 
servírku Ivu, která nám kvalitně zajišťovala pří-
sun nápojů, za což jí všichni účastníci moc dě-
kují. Jelikož v tomto areálu je možno při konzu-
maci výborných ryb si zahrát a zazpívat, přijel 
s námi i pan Petr Kijonka, který nám po celou 
dobu pobytu hrál na harmoniku a my mohli zpí-
vat. Panu Petrovi také moc děkujeme, že nám 
svou hudbou zpříjemnil tento velmi vydařený 
výlet. V areálu je možno požívat i vlastní done-
sené víno nebo i něco silnějšího. Jelikož v den 
zájezdu panovalo veliké horko, užívalo se těch-
to nápojů velmi střídmě. Při harmonice, zpěvu 
a dobrém jídle a pití čas rychle uběhl. Pan maji-
tel ještě zájemcům ochotně přinesl zavakuova-
né čerstvě chycené pstruhy na doma. Po spo-
lečné fotografii s majitelem jsme mu poděkovali 
za příjemně strávený den s pochvalou, že ryby 
neměly chybu. Poté jsme odjeli domů.

Za zajištění dopravy a bezpečnou jízdu pa-
tří poděkování řidiči panu Vlastíkovi Nohlovi. 
Obecnímu úřadu Janovice a klubu seniorů patří 
velký dík za zajištění tohoto velmi vydařeného 
zájezdu. Určitě si na ty dobré ryby ještě někdy 
zajedeme.� Václav�Žižka

movní popelnice.
Doufáme, že pokud si dotyční, kteří mají 

toto na svědomí, přečtou tento příspěvek, za-
myslí se nad svým chováním a do příště se ho 

vyvarují. Pokud byste byli svědky podobného 
konání, můžete nás kontaktovat, popřípadě se 
obrátit přímo na Policii ČR.

 Vedení�obce

Poškození majetku a černé skládky

Diář podnikatele – představení 
tří janovických podnikatelů

V pátek 25. srpna proběhlo letošní druhé 
promítání letního kina, tentokrát v Sadu Petra 
Bezruče.

Na programu byl akční hit v hlavní roli s To-
mem Cruisem, Top Gun: Maverick. O občers-
tvení se již tradičně postarali janovičtí hasiči. 

Promítání letního kina se stalo již tradiční akcí, 
která se těší mezi občany velké oblibě a v příš-
tím roce v ní budeme opět pokračovat.

Děkujeme všem, kteří se na přípravě a rea-
lizaci kina podíleli, a všem návštěvníkům, kteří 
na akci dorazili.  Lukáš�Plánička

Letní kino v Sadu Petra Bezruče
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z kalendáře akcí

RESORT�BÍLÁ�|�BESKYDY�– Prázdninové 
dny jsou sice za námi, ale my nezastavuje-
me a jedeme dál! Stále máte šanci zažít hory 
plné zábavy u nás v Dětském letním parku 
v RESORTU BÍLÁ | BESKYDY. I v září máme 
otevřeno denně. Pondělí až čtvrtek od 9.30 
do 17.00, v pátek a o víkendu od 9.00 do 19.00. 

Vaše ratolesti čekají zábavné atrakce, na kte-
rých si mohou parádně zařádit! V průběhu celého 
září můžete každý víkend využít animační pro-
gramy! Ocitnete se buďto na Divokém západě, 
vydáte se na Cestu kolem světa, navštívíte po-
hádkovou říši nebo se vrátíte zpět do minulosti 
pravěkých lidí! Během dne prochází parkem naše 

veselé sluníčko, které s dětmi velmi rádo tancuje 
a soutěží! Aby toho nebylo málo, během podzimu 
vás také zveme na další víkendové a tematické 
akce. Už v sobotu 30. 9. bude nad našimi hlava-
mi v dětském ráji létat spoustu draků! Ano „Dra-
kiáda“ je tady! Během této akce se můžete těšit 
na podzimní tvoření, nejrůznější soutěže a poho-
du u táboráku s opékáním špekáčků. Nakonec si 
můžete nechat na tvářičky namalovat draka nebo 
ze sebe udělat tygříka či Spidermana.

Bílou a její okolí ještě stihnete před zimou 
poznat i v sedle kola, ať už jste příležitostný 
cyklista nebo náruživý cykloturista. A pokud 
by ještě někdo hledal trochu nevšednější výlet, 
může si půjčit koloběžku či elektrokoloběžku 
a vyjet na některou z osvědčených tras. Půj-
čovnu najdete při vstupu do Dětského parku. 
Aktuální informace sledujte na našich strán-
kách www.nabile.cz.

Přejeme krásné babí léto a těšíme se u nás 
na viděnou.

Nádoba na sběr kuchyňských tuků a olejů 
je nově umístěna na parkovišti u Domovjanky 
u sběrných nádob na plasty, sklo a papír. 

A�jaké�kuchyňské�oleje�a�tuky�třídit?
Otázka „co patří do popelnic na třídění 

oleje“ se zdá být jednoduchá. Přece olej ze 
smažení a fritování – a to my doma skoro 
neděláme, takže nás se třídění oleje vlastně 
netýká… Omyl! Většina použitého odpadního 
oleje v domácnosti totiž nepochází z fritování. 
Takže kde olej vhodný k vytřídění v kuchyni 
hledat?

Jasným adeptem na třídění je olej z�rybích�
konzerv. Sardinky, sledě, makrely, tuňák 
a všechny další rybky v konzervě v oleji přímo 
plavou. Do těstovin, salátu nebo do pomazán-
ky je ovšem mnohem lepší použít čerstvý, kva-
litní olej a ten z konzervy vyhodit. Samozřejmě 
do správné popelnice – do olejové.

Stejně nápadné je množství oleje použité-
ho u�nakládaného�hermelínu�či�jiných�sýrů 
s bylinkami, česnekem nebo chilli. Pokud ne-
jste zvyklí použít tento bylinkový olej třeba pod 
maso – šup s ním do PET lahve a pak do ole-
jové popelnice. Setřít jej stěrkou můžete nejen 
ze sklenice, ale také z talířů. 

Nakládání do oleje je vůbec oblíbený způ-
sob konzervace, ať už jde o�nakládaná�suše-
ná� rajčata,�houby,�česnek,�papriky,�chilli,�
olivy a jakoukoli další� zeleninu. Ze všech 
naložených pochutin vám přitom zůstane 
spousta oleje vhodná ke slití do vaší sběrné 
PET lahve. A nevadí přitom ani drobné kousky 
zeleniny, které v oleji zůstanou. Každá kapka 
se počítá.

Také salátové� zálivky jsou nejčastěji 
na olejové bázi, ať už používáte�olivový,�slu-

nečnicový,�řepkový nebo třeba ořechový či 
avokádový� olej. Takže když vám v míse či 
talíři trocha zálivky zbyde, přilijte ji do PET-
ky také. Pokud obsahuje šťávu ze zeleniny, 
nevadí. Lepší troška vody ve vytříděném oleji 
než kapka oleje v odpadní vodě.

Je na vás té zeleniny už příliš? Pojďme 
na maso! Třeba takový výpek� z� kachny 
nebo žeber, který vám zůstane na dně pe-
káče obsahuje až 50 % tuku. Když jej slijete 
a stěrkou setřete do PET lahve, budou vám 
vaše myčka i potrubí pod dřezem vděčné. 
K recyklaci se hodí také tukový� škraloup 
ze silného masového vývaru. Vytřídit neza-
pomeňte ani zbylou marinádu� z� grilování, 
klidně i se zbytky koření.

Vidíte, kolik oleje už jsme doma našli? A to 
jsme ještě nezačali se smažením. I zbylý olej 
po smažení� a� fritování� řízků,� ryb,� sýrů,�
hranolek,�langošů,�křidýlek,�špalíčků nebo 
koblih sem samozřejmě patří a je jedno, jestli 
smažíte radši na oleji, másle nebo sádle. Jen 
nezapomeňte nechat tuk vždy vychladnout, 
abyste se při manipulaci s ním nepopálili nebo 
neroztavili plastovou lahev. 

Pokrmy a pochutiny, ve kterých najdete 
jedlý olej a tuk vhodný k recyklaci, má zkrátka 
doma každý z nás. Třídit se navíc dají i pevné�
živočišné� tuky, jako je máslo nebo sádlo. 
Pokud byste měli problém je do PET lahve 
dostat s pomocí stěrky, stačí je nechat chvíli 
roztát v pánvi. Těšit vás při tom všem můžou 
nejen čisté filtry v myčce a nezanesené od-
padní trubky, ale i pocit, že dáváte oleji šanci 
být ještě jednou užitečný a že tím vším berete 
ohled na naši společnou planetu. 

PS:�Nezapomeňte, že do olejových popelnic 

se vhazuje pouze�kuchyňský�olej�a�tuk. Ne-
jsou určeny pro motorové, hydraulické, technic-
ké ani žádné jiné průmyslové oleje a maziva.

Přehled bohoslužeb
v září

3.�září,�22.�neděle�v�mezidobí:�
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30

8.�září,�Svátek�Narození�Panny�Marie:
Ostravice 17.00

10.�září,�23.�neděle�v�mezidobí:
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30

14.�září,�Svátek�Povýšení�sv.�Kříže:
Ostravice 17.00

15.�září,�Panna�Maria�Bolestná:
Ostravice 17.00

17.�září,�24.�neděle�v�mezidobí:
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30

24.�září,�25.�neděle�v�mezidobí:
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30

26.�září:
Staré Hamry – Gruň 15.00

28.�září,�Slavnost�sv.�Václava,�
hlavního�patrona�českého�národa:

Ostravice 8.00
29.�září,�Svátek�sv.�Michaela,�

Gabriela�a�Rafaela,�archandělů:�
Ostravice 17.00

19.� 9.� –� Zájezd� pro� seniory� – návště-
va automobilky Hyundai, Pivovaru Koníček 
a poté společné posezení u občerstvení. 
Přihlášky do 15. 9. Do automobilky Hyundai 
platí z bezpečnostních důvodů zákaz vstupu 
s krátkými nohavicemi, v sukni, kraťasech, tíl-
ku nebo tričku s odhalenými rameny. Stejně 
tak s botami na vysokém podpatku, otevřenou 
špičkou nebo patou (sandály, žabky, apod.). 
Respektujte prosím tyto pokyny.

Úterý� 24.� 10.� v� 19.00� hodin� –� divadlo�
LADY�OSKAR,�Divadlo�Kalich,�Nová�scéna�
Vlast�F-M�– Modernizovaná verze komedie, 
která posloužila jako předloha ke kultovnímu 
filmu s Louisem de Funèsem, dává tentokrát 
velkou hereckou příležitost v hlavní roli ženě-
-komičce. Po podnikateli Bertrandovi tedy nyní 
přichází Clara Barnier, stejně rázná podnika-
telka, matka, šéfová i manželka, již nic na svě-
tě nezlomí. Nic, kromě její vlastní rodiny.

Herecké obsazení: Jana Paulová, David 
Suchařípa, Ladislav Hampl, Jan Kříž, Vendula 
Fialová a další

Cena lístku je 160 Kč (reálná cena je 
660 Kč, obec přispěje 500 Kč) 

Dopravu zajistí obec. 
V případě zájmu se, prosím, hlaste na obec-

ním úřadě na tel. 558 690 020, 724 045 337.
Odjezd v cca 18.00 hodin z Bílé, další infor-

mace budou upřesněny.
Sobota�9.�9.�–�Muzeum�myslivců�a�pyt-

láků,� Babice� a� Slovácké� slavnosti� vína,�

Uherské� Hradiště� –� Expozice� Myslivci�
a�pytláci�v�Chřibech nabízí možnost zhléd-
nout lovecké zbraně, a to nejen myslivecké, 
ale i ty podomácku vyrobené – pytlácké. Jsou 
tu k vidění pasti na zvěř, vycpaná zvířata, 
mezi nimiž jsou i některé vzácné druhy. Ale 
lze se zde seznámit i s místními pytláckými 
historkami a udělat si představu o tom, co 
znamená být myslivcem. Na tuto expozici 
pak navazují voliéry s pernatou zvěří či ukáz-
ky různých druhů ptačích budek, které jsou 
umístěny v zahradě.

Slovácké slavnosti vína a otevřených pa-
mátek jsou jednou z nejvýznamnějších akcí 
svého druhu, prezentuje bohatost a rozmani-
tost tradiční lidové kultury na Slovácku. Jejím 
dějištěm jsou otevřené historické památky 
královského města Uherského Hradiště, prá-
vem nazývaného slováckou metropolí.

Historické jádro Uherského Hradiště se 
proměňuje v jedno velké pódium, na němž se 
představují desítky folklorních souborů, cim-
bálových muzik i dechových kapel, společně 
s ochutnávkou vín, burčáku a regionálních 
gurmánských specialit.

Bližší informace k slavnostem na https://
slavnostivinauh.cz/program/.

Obec Bílá hradí dopravu a vstup do muzea.
Zájezd se bude konat pouze v případě 

zájmu minimálně 15 účastníků. Hlásit se mů-
žete na obecním úřadě na tel.: 558 690 020, 
724 045 337.

Změna umístění nádoby na sběr kuchyňských tuků a olejů

Obec Bílá zprostředkovala službu ko-
miníka, který provede pravidelné vyme-
tání a kontrolu komínů v katastru obce 
Bílá v úterý 10.� 10. Práce bude provádět 
p. Luděk Sikora. Zájemci o tuto službu, na-
hlaste své závazné objednávky nejpozději 

do středy 4. 10. na obecním úřadě, a to buď 
telefonicky (558 690 020, 724 045 337) 
anebo e-mailem na adrese ou@obecbila.cz 
(uveďte prosím jméno, číslo popisné nebo 
evidenční, vybraný termín a telefonický 
kontakt na vás).

Vymetání a kontrola komínů

S koncem prázdnin u nás zábava nekončí!

14.�10.�2023
Sběr nebezpečného odpadu, zpětný odběr 

elektrozařízení a pneumatik, velkoobj. odpad
Harmonogram�sběru�v�obci:

Bumbálka 8.00–8.10
Třeštík 8.20–8.30

Hlavatá 8.40–8.50 i VOO 
(velkoobjemový odpad)

nad č. p. 77 – odstavná plocha
Mezivodí 8.55–9.05

Zámeček 9.15–9.25 i VOO
Domovjanka 9.30–9.40 i VOO

Konečná (točna) 9.45–9.55 i VOO
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     Sbor dobrovolných hasičů Kunčice pod Ondřejníkem 
 

Vás srdečně zve na netradiční soutěž v požárním útoku 
 
 
 

 
 

 
 
 

 

v sobotu 30.září 2023 
 
Program:  od 9.00 hodin soutěž v požárním útoku 

mladých hasičů  
 

 
od 14.00 hodin soutěž dospělých, 
v úkolu dopravit sud od piva do malé 
branky dvěma proudy vody. 
 

I letos soutěž recesistických družstev       
 
 
Občerstvení: párky v rohlíku, bramborové placky, 

grilovaná krkovička na kameni a další… 
 
 

SKAUT

Kosťáci: 
schůzky pravděpodobně v úterý 
rádkyně: Markéta Menšíková Jr. a Barbora
Kabutová

Varani: 
schůzky pravděpodobně v pátek 
rádkyně: Sára Kabutová a Zuzana Konvičková

V Kunčicích pod Ondřejníkem máme dvě družiny:

Naše družiny se schází už téměř dva roky. Rádi
přivítáme nové členy ve věku 7 - 11 let. V případě
jakéhokoli dotazu nebo v případě zájmu nám napište
na náš mail: skaut.kpo@gmail.com

Více informací o tom, co vlastně skaut je, najdete na 
stránkách www.skaut.cz/skauting/proc-skauting

Přijďte mezi nás!

Cimbálová muzika Ondřejníček již tradič-
ně vystupuje na akcích v Kunčicích a okolí. 
Letos poprvé jsme však s Ondřejníčkem vyje-
li na folklorní festival, a to až do jižních Čech. 
V Lomnici nad Lužnicí působí soubor Javor 
a Javoráček, kde tancují vnučky od paní Han-
ky Řezníčkové z Kunčic. A tak to celé začalo 
– uděláme družbu! Domluvili jsme se, že my po-
jedeme tam a oni pak na oplátku sem. Festival 
v Lomnici byl rodinný a pohodový, dopoledne 
jsme s ostatními soubory soutěžili ve stylu her 
bez hranic a spolu se souborem Úsvit vyhráli 2. 
místo – dort Marlenku, kterou jsme spravedlivě 
rozpůlili. Odpoledne jsme pak už v krojích zazpí-
vali písničky od nás z lašskovalašského pome-

zí. Mezi pomalými jihočeskými rytmy byly naše 
svižné písničky oživením. Náš blok jsme zakon-
čili překvapením – Karolína Sedláčková z Ja-
voráčku s námi zazpívala písničku v Širém poli 
hruška stojí a Vláďa Božovský zatančil valašský 
odzemek, který se on jako kluk z jižních Čech 
naučil v Rožnově na Škole mladých odzemkářů. 

Večerní bouřka předčasně ukončila koncert 
Hradišťanu, avšak děti z Ondřejníčku se toho 
nezalekly a spontánně rozezpívaly celý stan 
diváků.

Už se těšíme na další společné setkání 
s Javoráčkem, snad se podaří je pozvat zase 
k nám do Beskyd. 

 za�Ondřejníček�Katka�Niklová�

Ondřejníček na folklorním festivalu

V neděli 2. července proběhla v kostele sv. 
Prokopa a sv. Barbory poutní mše svatá s ulo-
žením ostatků sv. Prokopa, které pro náš kostel 
získal otec Mariusz.

Mši celebroval biskup Diecéze ostravsko-
-opavské Mons. Martin David. Mezi pozvané 
a přítomné hosty patřili senátor Jiří Čunek, 
starosta Čeladné Pavol Lukša, starosta Kun-
čic p. O. Jiří Mikala, místostarosta Kunčic p. O. 
Petr Tryščuk, bývalý dlouholetý starosta Kun-
čic p. O. Tomáš Hrubiš.

Ve 13.00 následovalo slavnostní otevření vý-
stavy Putování za našimi světci, kterou připravil 
spolek Svatá Ludmila. Tato výstava se skládá 
z několika informačních panelů, které se věnují 
českým svatým. Tyto panely jsou volně přístup-

Uložení ostatků sv. Prokopa

né před apartmánovým domem LARA v areálu 
Rehabilitačního centra Čeladná (dříve BRC). 
Od 8. 7. bude tato výstava přesunuta na čela-
denské náměstí, kde bude k zhlédnutí do konce 
července. Během celého srpna bude opět insta-
lována v areálu rehabilitačního centra.

Návštěvu této výstavy všem doporučujeme. 
 Petr�Tryščuk

Ve dnech 5. až 8. července se uskuteč-
nil autobusový zájezd do Javorníků a CHKO 
Kysuce na pěší turistiku v počtu 30 osob. 
Letošní počasí bylo naprosto nádherné, byli 
jsme ubytováni v hezkém rodinném hote-
lu v malebném údolí obce Horná Mariková, 
kde se skvěle vaří. Byli jsme také pozváni 
na letní večer s živou hudbou u hotelu. Měli 

jsme po čtyři dny naplánovány trasy krásnou 
přírodou, okolními obcemi s původní lido-
vou architekturou, navíc s krásnými výhledy 
do okolí. Po absolvování tras jsme mohli vyu-
žít k odpočinku venkovní areál hotelu. Zájezd 
jsme si všichni náramně užili a zůstaly nám 
hezké vzpomínky. 

� Výbor�turistického�spolku

Z činnosti turistického spolku

Rozpis pravidelného cvičení SPV na rok 2023/2024
Sport pro všechny zve všechny, kteří chtějí rozhýbat své tělo, do tělocvičny TJ Kunčice p. O.

Pevně věříme, že nám epidemiologická situace dovolí cvičit celý školní rok.
Pondělí                        17.30 – 18.45 hodin               ženy, cvičení pro zdraví a vitalitu, od 11. 9.
Úterý                           16.00 – 17.00 hodin               rodiče s dětmi, od 19. 9.
                                    19.00 – 20.00 hodin               Daflex systém s cvičitelkou Dášou Drastíkovou, od 19. 9.
Středa                         15.30 – 17.00 hodin               žactvo, od 20. 9.
                                    18.30 – 19.30 hodin               cvičení tai-chi – probíhá stále
                                    19.30 – 20.30 hodin               cvičení hsingi – probíhá stále
Pátek v sudé týdny     16.00 – 17.00 hodin                tréninky na medvědí stezku (žactvo od 9 let)

Pro�cvičení�rodičů�s�dětmi�a�pro�cvičení�žen�mezi�sebe�rádi�přivítáme�někoho,�
kdo�by�cvičitelkám�pomáhal�s�vedením�cvičebních�hodin.

Na cvičení pro zdraví a kondici vás zvou cvičitelé Sportu pro všechny.
Fotky z našich akcí si můžete prohlédnout na: https://eu.zonerama.com/SPVKuncice/499351
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Po několika letech se znovu sejdeme s malíř-
ským a grafickým dílem frýdlantského rodáka Fer-
diše Duši (1888–1958) v Kulturním centru. Možná, 
že čtenáře pozvánky zarazí název výstavy Ferdiš 
Duša DOMA. Není snad docela běžnou záleži-
tostí, že u rodáka, navíc tak slavného a ve světě 
umění oceňovaného, spojeného spoustou osob-
ních pout s rodištěm, je název DOMA zbytečný? 
Vždyť doma, to je u sousedů, známých, na zahra-
dě, v sousední ulici, na úřadě, u lékaře, v bytech 
desítek obdivovatelů, kteří obrazy dostali nebo 
si je koupili, a s umělcem proto léta žijí, i když tu 
není. U našeho umělce je to trochu jiné. Přestože 
Frýdlant miloval, doma nenacházel mnoho pocho-
pení a podpory. Celá léta žil mimo, našel několik 
náhradních domovů, kde se cítil lépe. Ani součas-
nost s k němu nechová vstřícněji. Proto pořadatelé 
výstavy pozvali jeho sousedy, z ulice Hukvaldská, 
kde byl chodník k jeho domku (později Památníku 
F. Duši), a ulice Ferdiše Duši, kam směřoval na mi-
lovaný Ondřejník, který mu dal v mládí křídla, aby 
starý dobrý zvyk sousedství a přátelství obnovili. 
Jsou to sice okrajové uličky, ale snad jejich počin 
dojde až k náměstí. Mimořádná dušovská výstava 

v Muzeu Beskyd ukázala spoustu kvalit, které se 
dají v jeho dílo najít a obohatit naši současnost. 
Jde také o výstavu, která vznikla srdcem, vášni-
vou láskou sběratele, který pochopil umělcovu 
velikost i potenciál pro současnost a věnoval mu 
svůj zájem a prostředky. Udělal to, co řada dušo-
vých obdivovatelů cítí, že jeho čas se nenaplnil, že 
umělec žije a má nám co říci. Nejde o systema-
tickou sbírku zbohatlíka, ale opravdu čapkovsky 
milostný soubor, kde sběratel ctí i historii obrazů 
a materiálu a co nejméně do něho zasahuje, byť 
i úpravou paspart, rámů atp. Cílem výstavy není 
jen připomenout dušovská jubilea životní, a tím dát 
zadost slušnosti, ale také zamyslet se nad tím, co 
pro naše město jeho odkaz znamená. Samozřej-
mě nejde jen o náhradu „dušovské boudy“, která 
chaoticky vznikla po rekonstrukci nového Kultur-
ního centra jako danajský dar a městu dělá léta 
„skvělou reklamu“ po celé republice. Výstava začí-
ná vernisáží v pondělí 11. září v 17 hodin a potrvá 
do 31. října. Obohacením zahájení bude i přítom-
nost historika Mgr. Petra Juřáka, který se podělí 
o nové poznatky získané při realizaci frýdecké vý-
stavy. Patronát nad výstavou převzal také Pobes-

kydský spolek přátel výtvarného umění, který pro 
milovníky umění věnuje ke slosování na vernisáži 
grafický soubor.  K.�Bogar�

Pozvánka na výstavu Ferdiš Duša DOMA

Kultura, sport, inzerce

PLÁNOVANÉ KULTURNÍ A SPORTOVNÍ AKCE NA ZÁŘÍ

Po prázdninové přestávce pokračuje letoš-
ní sezona dalšími krásnými koncerty. V září 
budou hned dva. Ve čtvrtek 7. září (18.00, sál 
ZUŠ) se můžeme těšit na koncert nám již dob-
ře známého houslisty Milana Al-Ashaba a kla-
víristy Adama Skoumala. V úterý 26. září nás 
pak čeká koncert ke státnímu svátku (18.00, 
Janáčkova síň), pořádaný ve spolupráci s Kul-
turním centrem a Městem Frýdlant nad Ostra-
vicí. Místo původně avizovaného dechového 
kvinteta Allinde Quintet vystoupí smyčcové 
kvarteto Kukal Quartet.

Ve čtvrtek 7. září proběhne recitál dvou vy-
nikajících umělců: houslista Milan Al-Ashhab 
je vycházející hvězdou mezinárodního formátu 
(je mimo jiné vítězem houslové soutěže v New 
Yorku), Adam Skoumal je klavírním virtuózem 
a hudebním skladatelem. M. Al-Sahhab je absol-
ventem HAMU v Praze. Získal skvělá ocenění: 1. 
cenu a titul absolutního vítěze v soutěži J. Koci-

ana v Ústí n. O., stal se laureátem mezinárodní 
soutěže P. I. Čajkovského v Moskvě, je vítězem 
soutěže F. Kreislera ve Vídni a vítězem houslové 
soutěže v New Yorku! Vystoupil např. s orchestry 
ORF Radio-Symphonieorchester Wien, Česká 
filharmonie, Slovenská filharmonie, Moskevský 
symfonický orchestr, Pražská komorní filharmo-
nie ad. Spolu s naším předním pianistou a skla-
datelem, laureátem Pražského jara Adamem 
Skoumalem vystupují na významných pódiích 
u nás i ve světě. Také příležitost slyšet skladatele 
interpretovat svá vlastní díla je jedinečná. Může-
me se tedy opět těšit na ojedinělý koncert!

Kukal Quartet byl založen na podzim roku 
2020 mimořádně nadějnými hráči mladé ge-
nerace. Cílem ansámblu je spojit odkaz české 
kvartetní školy s moderním hudebním přístu-
pem, který si členové mohli osvojit během 
svých studií na prestižních univerzitách ve Víd-
ni, Salcburku a v Praze. Ansámbl na sebe strhl 

Ferdiš Duša 

Doma 

Výstava od 11. 9. 2023. do 31. 10. 2023

Vernisáž 11. 9. 2023  v 17 hodin

Frýdlant nad Ostravicí

v prostorách Kulturního centra

výstavu uvede PhDr. Karel Bogar

patronát nad výstavou převzali

občané ulic Hukvaldská a F. Duši

a Pobeskydský spolek přátel výtvarného umění

ve Frýdku-Místku

V letošním roce si připomínáme dvě významná výročí 

malíře, grafika, ilustrátora a keramika 

Ferdiše Duši

135 let od jeho narození 

a 65 let od jeho úmrtí. 

Koncerty Kruhu přátel hudby v září

pozornost poté, co navzdory své krátké exis-
tenci získal třetí cenu a titul laureáta na Mezi-
národní hudební soutěži Pražské jaro v květnu 
2021. V květnu 2023 na festivalu debutovali 
s programem k poctě Josefa Suka. Lektory 
ansámblu jsou přední osobnosti české hudební 
scény, kvarteto mělo možnost zúčastnit se vý-
znamných mistrovských kurzů. Kukal Quartet 
nese jméno významného soudobého českého 
skladatele Ondřeje Kukala.

Známý ostravský historik umění, galerista, 
fotograf a malíř se představí v Minigalerii Cuk-
rárna pod Lysou ve Frýdlantě od pondělí 4. září 
do 15. října. Většinou jej známe jako úspěšného 
provozovatele Výtvarného centra Chagall, které 
si přes stále obtížnější pozici prodejních galerií 
výtvarného umění udržuje vysokou laťku a před-
stavuje opravdu špičkové umělce, jako např. 
na poslední výstavě Františka Grosse. I když 
jsme se ve Frýdlantě setkali před léty s jeho 
malbou, je stále málo známá. Přitom si za léta 
svého působení v této oblasti vytvořil osobitý ru-
kopis, realizoval desítky vlastních i společných 
výstav. Je také čestným členem Pobeskydské-

ho spolku přátel výtvarného umění ve Frýdku-
-Místku, který s ním dlouhodobě spolupracuje 
a ocenil tím jeho významný přínos k propagaci 
umění. Název výstavy Inspirace krajinou vy-
stihuje námětovou oblast výstavy, kdy umělec 
čerpá z bezprostředního kontaktu s prvky příro-
dy. Nezapře své rodiště – jižní Moravu, toulky 
lužními lesy, bahnité louky a mokřady s bujnou 
květenou, těsné spojení obzorů a země v mno-
ha proměnách. Jeho výtvarné školení, původně 
zaměřené na propagační tvorbu, a pak studium 
a doktorát z dějin umění mu otevřely bohatou 
škálu výtvarných názorů, ve kterých diváka do-
vede zaujat a okouzlit.  Ka�

Petr Pavliňák vystavuje ve Frýdlantě

Jiří Lecián, rodák z Ostravice, absolvoval 
základní uměleckou školu ve Frýdlantě n. O. 
pod vedením paní učitelky Ireny Tichavské, 
pak studoval na konzervatoři v Praze. Díky 
skvělým výsledkům získal od italské vlády 
stipendium pro studium na konzervatoři San-
ta Cecilia v Římě. Po klasické hudbě získal 
diplom v oboru hry na varhany, dále se však 
zdokonaloval na studiích v Německu a Itálii. 

V Itálii se usadil a coby profesor varhanní 
skladby na státní hudební konzervatoři kon-
zervatoře Santa Cecilia v Římě byl i varha-

níkem Vatikánu. V současné době se stále 
zajímá o vážnou a duchovní hudbu a nadále 
koncertuje po celém světě. 

V neděli 24. září se varhany v římskoka-
tolickém kostele ve Frýdlantě nad Ostravicí 
rozezní tóny slavných skladeb světových 
velikánů, jako jsou Johann Sebastian Bach, 
Antonio Vivaldi, Vincenzo Bellini, Giuseppe 
Verdi, Gaetano Donizetti, Maurice Ravel. 
Koncert Jiří Lecián věnuje svému kraji. 

Nenechte si ujít nevšední umělecký zá-
žitek!

Varhany Leciána s tóny slavných

inzerce
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Čištění střech

Provádíme důkladné čištění betonových
a pálených taškových krytin.

Používáme patentovanou českou technologii
s dlouhodobým účinkem minimálně 5 let. 

Likvidace řas mechů a plísní

Tel: 730 508 310 
www.barvadomova.cz

NÁTĚRY STŘECH
       A FASÁD
     natírame střechy a fasády
moderní vysokotlakou technologií

Střechu, nebo fasádu vždy důkladněo čistíme, 
odmastíme, napenetrujeme a provedeme
kvalitní nátěr. 

Tel: 730 508 310 
www.barvadomova.cz

Provádíme veškeré 
malířské a natěračské práce 

na profesionální úrovni
Malujeme – byty, RD, firmy, JZD, restaurace, 

školy, školky, ordinace, penziony atd.
Natíráme – střechy, ploty, pergoly, fasády,

různé konstrukce atd.
Samozřejmostí je po práci zhruba úklid.

Kontakt: 606 058 430.

Prodej, servis, instalace: 
Ostrava - Halasova 333/27 
Čeladná - volat předem 
info@lixustechnik.cz 
www.lixustechnik.cz 

602 332 275 
Virtuální ohraničení 
Nejsou třeba žádné obvodové dráty, 
nastavení je hračka. 
Systematický vzor sečení 
Výrazně zlepšuje účinnost sečení. 
Off-roadové schopnosti 
Terénní pneumatiky, silné motory 
vestavěné v nábojích kol, schopnost 
překonávat svahy až 45% 
Senzor VisionFence 
Díky senzoru VisionFence se sekačka 
Navimow aktivně vyhýbá objektům a 
bezpečně se pohybuje po trávníku. 

BEZ NUTNOSTI POKLÁDÁNÍ 
OBVODOVÝCH DRÁTŮ 

WWW.SEGWAY-MORAVA.CZ

Pozemky
Chaty

Byty
Domy

+420 606 261 963 reality@rkbrettschneider.cz

Uvažujete o prodeji?

Víme jak na to! 

oprava televizorů, DVD, 
CD, satelitní přijímače, 

set-top boxy, 
mikrovlnné trouby

732 164 636, 558 622 296

www.energie-zadarmo.cz 
T: 774 408 693, E: office@menimi.cz           

menimi.energy 

 
 
 
 
 

    Váš specialista nejen na fotovoltaiku v našem regionu  
 

• ELEKTROINSTALACE 
• FOTOVOLTAIKA 
• ELEKTROMOBILITA 
• DOTACE NA KLÍČ 

 
 
 
 
 
 
 

  
 
 
 

Chceš�pomoci�Lysé�hoře?
Podívej se na www.naselysa.cz 

a přijď 28. 9. - 1. 10. 2023 

pomoci vybudovat 

svou část chodníku.


